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REVISTA PRESEI 

 

 Caravana protestelor continuă! La ora 10,00, a început pichetarea 

Administrației Prezidențiale 

Guvernul tace! Noi, nu! 

Continuăm protestele. Astăzi, 18 ianuarie, între orele 10,00-12,00, suntem la 

Palatul Cotroceni. 

NU CEREM MAJORĂRI SALARIALE ȘI PENSII MĂRITE, CEREM DOAR 

RESPECTAREA LEGILOR 153/2017 ȘI 223/2015, NEALTERATE DE OUG 

226/2020!       

Dacă Guvernul cere polițiștilor să respecte legea, noi cerem să o respectăm cu toții! 

Protestul nostru nu e doar pentru noi, e pentru toti angajații din România, indiferent 

dacă lucrează la stat sau în mediul privat! 

(Sursa: snppc.ro) 

 

 Situaţia granturilor la zi. Ministerul Economiei a plătit 16.354 de 

microgranturi în valoare de 2.000 de euro şi 2.594 de granturi pentru capital 

de lucru de până la 150.000 de euro 

În ultima săptămână, autorităţile au plătit 608 aplicaţii pentru microgranturi şi 444 

de aplicaţii pentru granturile pentru capital de lucru. 

Ministerul Economiei a plătit 16.354 de microgranturi de 2.000 de euro şi 2.594 de 

granturi pentru capital de lucru de până la 150.000 până pe 15 ianuarie, conform 

datelor oficiale transmise de minister. 

Valoarea totală a microgranturilor achitate de autorităţi este de 158,2 milioane de 

lei, iar cea a granturilor pentru capital de lucru a ajuns la 889,9 mil. lei săptămâna 

trecută. 
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În ultima săptămână, Ministerul Economiei a plătit 608 aplicaţii pentru 

microgranturi şi 444 de aplicaţii pentru granturile pentru capital de lucru. 

(Sursa: zf.ro) 

 

 Tentativă de modificare a programului Kurzarbeit: Reducerea duratei de 

lucru - permisă doar cu acordul salariatului  

Programul de muncă flexibilă (Kurzarbeit) ar urma să fie aplicat de angajator doar 

în urma acordului salariaților, prevede un amendament adoptat de o comisie 

parlamentară, la inițiativa senatorului PSD Titus Corlățean. Modificarea are însă 

șanse slabe să fie adoptată rapid, de actuala majoritate parlamentară.  

De ce este important  Conform programului de muncă flexibilă, în cazul reducerii 

temporare a activităţii determinate de instituirea stării de urgenţă/alertă/asediu, 

angajatorii aflați în situații excepționale pot reduce cu cel mult 80% durata de 

muncă prevăzută în contractul individual cu normă întreagă al angajaților, pe o 

perioadă de cel puțin 5 zile, iar Guvernul subvenționează 75% din diferența dintre 

salariul normal și cel pentru program de muncă redus.   

Este bine de știut  Programul de lucru Kurzarbeit, adică ”muncă redusă”, este un 

model economic lansat în Germania în urmă cu 110 ani și a fost utilizat în timpul 

celor două războaie mondiale, dar a devenit exterm de utilizat în timpul crizei 

financiare mondiale care a început în 2008. Conform programului, angajatul 

lucrează pe o anumită perioadă mai puțin sau chiar deloc, primește proporțional 

salariul care ar trebui scutit de taxe, dar statul preia parțial diferența până la salariul 

întreg.  

Ordonanța prin care Guvernul Orban a decis prelungirea aplicării programului 

până la 30 iunie 2021 a ajuns în dezbaterea comisiilor de specialitate ale Senatului, 

care au avut termen până la finele lunii decembrie să avizeze, respectiv să 

întocmească raportul pentru legea de adoptare a ordonaței.  
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Aproape toate comisiile au respectat termenul și au transmis avizele până la finele 

anului trecut, fără a propune amendarea ordonanței. Inclusiv comisia de muncă a 

întocmit un raport favorabil de adoptare, fără a introduce vreo modificare a 

prevederilor ordonanței.  

În schimb, la începutul acestui an, comisia pentru drepturile omului, egalitate de 

șanse, culte și minorități s-a reunit pentru avizarea ordonanței și a propus, la 

inițiativa senatorului PSD Titus Corlățean, amendarea acesteia prin obligarea 

angajatorului de a obține acordul angajaților înainte de a reduce durata de lucru.  

Comisia pentru drepturile omului, care este prezidată de PSD și în care este 

membru chiar premierul și senatorul Florin Cîțu, a adoptat amendamentul, prin 

votul majorității membrilor.   

Conform regulamentului Senatului, pentru a putea fi votat în plen, amendamentul 

ar fi trebuit preluat în raportul întocmit de comisia de muncă, fapt care nu s-a 

întâmplat, avizul comisiei pentru drepturile omului fiind întocmit cu întârziere.  

În acest din urmă caz, comisia de raport poate supune votului raportul favorabil 

fără modificări și fără avizul comisiilor care nu au respectat termenul stabilit de 

avizare.  

Termenul de dezbatere și adoptare a ordonanței în Senat urmează să se împlinească 

după vacanța parlamentarã, la 4 zile de la reluarea activității Senatului. Pentru ca 

amendamentul să fie supus votului, într-un raport refăcut, noua majoritate de 

guvernământ ar trebui să aprobe retrimiterea ordonanței la comisii pentru un nou 

raport, în care să fie inclusă modificarea propusă de senatorul PSD. 

 
(Sursa: profit.ro) 
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 Dacă ANRE şi Ministerul Energiei nu ar fi generat criza de pe piaţa 

energiei, unde 6 milioane de consumatori sunt lăsaţi să plătească preţuri mai 

mari cu 26%, ceea ce aruncă în aer inflaţia, BNR era pregătită să discute o 

scădere a dobânzii de referinţă de la 1,5% chiar la 1%, ceea ce ar fi dus la 

scăderea ROBOR-ului cu peste 30% 

Spre surprinderea analiştilor, care se aşteptau la o reducere, dar nu chiar 

acum, BNR a decis vineri seara scăderea dobânzii de referinţă de la 1,5% la 

1,25%, cel mai redus nivel din istorie. 

În acelaşi timp BNR a scăzut şi dobânda pe care o plăteşte la depozitele atrase de 

la bănci, de la 1% la 0,75% şi, cel mai important lucru, a scăzut şi dobânda 

lombard de la 2% la 1,75%, astfel că băncile nu ar avea sens să plătească dobânzi 

mai mari de 1,75% altor bănci pentru că pot lua bani de la BNR. Că mai sunt şi 

excepţii, asta ţine de politica fiecărei bănci. 

Datorită creşterii lichidităţii şi a îmbunătăţirii percepţiei investitorilor faţă de 

România, pe piaţa interbancară indicele ROBOR la 3 luni, folosit ca referinţă în 

contractele de împrumut, a scăzut de la începutul anului de la 2,04% la 1,77 – 

1,78% pe an, ceea ce înseamnă o scădere relativă de 13%. 

La o rată de 1200 de lei pe lună, unde 1000 de lei este principalul iar 200 de lei 

este dobânda, o reducere a ROBOR-ului cu 13-15% înseamnă o reducere a 

dobânzii cu 25 de lei pe lună, ceea ce înseamnă 300 de lei într-un an.  

Aceşti bani îi „primeşti” nu îi dai. Pentru un credit de 30 de ani o reducere a 

dobânzii cu 25 de lei pe lună înseamnă o reducere cu 1800 de euro a facturii de 

plată la bancă. 

Pentru că decizia BNR a venit vineri seara, luni, 18 ianuarie, la deschiderea pieţei 

interbancare, vom vedea care este reacţia băncilor şi a investitorilor la decizia luată 

de Isărescu. Dar mai ales la licitaţiile pentru vânzarea titlurilor de stat, acolo unde 

Ministerul de Finanţe trebuie să facă rost de bani aproape în fiecare zi. 

Această scădere a dobânzii se va transmite treptat în economie şi se va vedea în 

ratele lunare de plată, aşa cum s-a văzut şi în primăvara lui 2020 când ROBOR-ul a 

scăzut de la 2,6% la sub 2%, după ce BNR a redus dobânda de referinţă de la 2,5% 

la 2% şi apoi la 1,75% plus încă un pas la 1,5%. 

https://www.zf.ro/banci-si-asigurari/update-decizie-neasteptata-inceput-an-banca-nationala-reduce-dobanda-19868332
https://www.zf.ro/banci-si-asigurari/update-decizie-neasteptata-inceput-an-banca-nationala-reduce-dobanda-19868332
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BNR a redus dobânda de referinţă acum, în ianuarie, şi nu în primăvară, cum se 

aşteptau analiştii, pentru că se simte confortabil cu scăderea inflaţiei (în 2020 

inflaţia a scăzut la 2,06% faţă de 4,04% în 2019) dar şi cu stabilitatea cursului 

valutar, unde presiunile pe curs s-au temperat în ciuda crizei economice. 

La acest lucru se adaugă şi decizia premierului Florin Cîţu de a îngheţa salariile 

bugetarilor, ceea ce reduce puţin presiunea pe finanţele publice şi pe necesarul de 

finanţare al deficitului bugetar. 

Decizia de a îngheţa salariile bugetarilor, dar şi stoparea creşterii pensiilor cu 40% 

a îmbunătăţit percepţia pieţelor externe faţă de România şi a dat un respiro 

guvernului în discuţiile cu agenţiile de rating. 

BNR a redus dobânda acum pentru a susţine revenirea economică după căderea din 

2020, dar mai ales pentru a uşura factura de plată pentru persoanele fizice şi 

companii atunci când acestea va trebui să-şi reia plăţile ratelor la bancă sau când 

vor expira facilităţile fiscale date de guvern şi va trebui plătite toate taxele şi 

impozitele. 

Peste 564.000 de persoane fizice şi companii şi-au amânat plata ratelor la bancă, 

suma în discuţie fiind de 41,8 mld. lei, adică 14,7% din totalul finanţărilor bancare. 

De partea cealaltă, amânarea plăţilor taxelor şi impozitelor la stat înseamnă 

aproximativ 30 mld. lei, bani care trebuie plătiţi de către companii sau persoane 

fizice cândva. 

BNR a redus vineri dobânda de la 1,5% la 1,25%, dar pe masă era şi o proiecţie 

pentru o reducere a dobânzii de referinţă chiar la 1%, poate nu chiar acum, dar 

imediat după. 

Totul poate intra în stand-by din cauza crizei intervenite pe piaţa de energie, acolo 

unde liberalizarea pieţei a fost gestionată prost de către ANRE – Autoritatea de 

Reglementare şi Ministerul Energiei, care s-a trezit prea târziu, când deja avea 

această bombă pe masă. 

Nu liberalizarea este problema ci modul cum 6 milioane de consumatori sunt 

aruncaţi, voit sau nevoit, pe o piaţă universală unde preţurile sunt mai mari cu 

aproape 30%. 
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Dacă un consumator nu-şi alege un furnizor, el este trecut automat pe piaţa 

universală. 

Pur şi simplu ANRE îi lasă pe aceşti consumatori să umble de nebuni să-şi caute 

furnizori ca să nu plătească creşterile de preţ. 

Dincolo de faptul că aceşti consumatori plătesc mai mult, deşi au opţiunea de a-şi 

găsi un alt furnizor la preţuri mai mici, dar nu caută din motive birocratice – 

trebuie să te plimbi cu dosarul şi cu actele de casă de la unul la altul – această 

creştere de preţuri se duce automat în inflaţie. 

BNR semnalează această problemă în comunicatul oficial de vineri prin care a 

anunţat reducerea dobânzii de referinţă şi a dat explicaţii. 

„Importante sunt şi incertitudinile asociate liberalizării începând cu 1 ianuarie 2021 

a pieţei energiei electrice pentru consumatorii casnici, cu potenţiale implicaţii 

pronunţate asupra dinamicii IPC – indicele preţurilor de consum”, spune BNR. 

Nici Banca Naţională nu ştie cum să includă acesta liberalizare a pieţei în prognoza 

privind evoluţia inflaţiei din acest an, ceea ce ar putea să aibă un impact pe piaţa 

monetară cu implicaţii în oprirea trendului de reducere a dobânzilor. 

Nici anunţul ministrului energiei, care a spus că marile firme de utilităţi ar putea 

acorda discount-uri consumatorilor casnici, care să compenseze creşterea 

preţurilor, nu ajută prea mult inflaţia, având în vedere că preţurile urmărite la 

energie sunt cele de bază, nu discount-urile. 

Până când nu se vor clarifica problemele intervenite pe piaţa de energie ca să vadă 

care este impactul în inflaţie, BNR nu ar mai discuta reducerea dobânzii de 

referinţă cu încă un pas. 

O scădere a dobânzii de referinţă de la 1,5% la 1%, ar fi dus ROBOR-ul sub 1,5%, 

poate chiar mai jos dacă Ministerul Finanţelor începe procesul de reducere a 

deficitului bugetar, ceea ce ar fi însemnat o scădere a dobânzilor la lei cu 30% în 

acest an. 
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În condiţiile în care 69,3%din creditele acordate în România sunt acum în lei, cel 

mai ridicat nivel din 1996 încoace, impactul ar fi fost mare pentru toată economia 

şi ar fi contribuit la o revenire mai rapidă a businessurilor şi la scăderea facturii de 

plată pentru creditele luate de la bancă. Dar aşa, ANRE şi Ministerul Energiei, care 

încearcă abia acum să vadă ce poate să facă, amână reducerea dobânzilor cu încă 

un pas, cel puţin pe termen scurt. 

În loc ca persoanele fizice şi companiile să plătească mai puţin, plătesc mai mult, şi 

nu din cauza băncilor, iar în joc sunt cel puţin 3 mld. lei pe an. 

(Sursa: zf.ro) 

 

 ANRE a prelungit din nou perioada in care consumatorii casnici pot incheia 

contracte pe piata concurentiala 

ANRE a prelungit din nou perioada in care consumatorii casnici pot incheia 

contracte pe piata concurentiala 

Auoritatea Nationala de Reglementare in Energie (ANRE) a prelungit, din nou, cu 

inca trei luni, perioada in care consumatorii casnici de energie electrica isi pot 

alege o ofera in piata concurentiala de la furnizorul lor. ANRE a operat deja o 

amanare, pentru 30 martie, iar printr-un nou proiect de ordin a extins-o pana la data 

de 30 iunie. 

Astfel, de la 1 ianuarie, acesti consumatori trec automat in piata de serviciu 

universal, cum era si pana acum, iar noutatea este ca, daca aleg oferta furnizorului 

lor pe piata concurentiala pana la 30 iunie, facturile lor se vor regulariza, astfel 

incat acea oferta sa se aplice incepand cu 1 ianuarie. 

 

"Furnizorii de ultima instanta pot sa aplice clientilor casnici din serviciul universal, 

fara discriminare si conditionalitate, o reducere comerciala incepand cu data de 1 

ianuarie 2021 si pana la cel putin 30 iunie 2021, egala cu diferenta dintre pretul din 

oferta de serviciu universal aplicabila in perioada 1 ianuarie - 30 iunie 2021 si 

pretul din oferta concurentiala prevazuta la alin. (2) valabila la data de 1 ianuarie 

2021", potrivit noului ordin. 

 

 

https://ziare.com/anre/
https://ziare.com/social/energie/
https://ziare.com/social/consumatori/
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In nota de fundamentare se arata care va fi impactul asupra 

consumatorilor/clientilor finali (variatii de pret sau altele asemenea): clientii 

casnici vor beneficia de o perioada mai lunga de timp pentru informare si pentru a 

putea decide cu privire la alegerea unei oferte de furnizare a energiei electrice, ceea 

ce va duce la alegerea celei mai potrivite oferte; clientii casnici vor primi din partea 

furnizorului actual cea mai buna oferta, fara abonament, si vor putea beneficia de o 

reducere comerciala care sa acopere diferenta dintre pretul din oferta de serviciu 

universal aplicabila in primul semestru al anului 2021 si pretul din oferta 

concurentiala transmisa; clientii casnici vor putea beneficia si din partea altor 

furnizori de o reducere comerciala care sa acopere diferenta dintre pretul din oferta 

de serviciu universal aplicabila in primul semestru al anului 2021 si pretul din 

oferta aleasa. 

 

Reprezentantii ANRE explica faptul ca, avand in vedere impactul procesului de 

liberalizare a pietei de energie electrica, de la 1 ianuarie 2021 asupra clientilor 

casnici, necesitatea asigurarii unei bune informari de catre furnizorii de ultima 

instanta, precum si asigurarea conditiilor necesare incheierii contractelor de 

furnizare a energiei electrice cu respectarea conditiilor impuse in contextul 

pandemiei de COVID 19 si pentru ca procesul sa se desfasoare in beneficiul 

consumatorului final, in data de 4 ianuarie 2021, a fost publicat ca document de  

discutie pe site-ul ANRE un proiect de Ordin pentru modificarea Ordinului 

presedintelui Autoritatii Nationale de Reglementare in Domeniul Energiei nr. 

171/2020 pentru aprobarea conditiilor de furnizare a energiei electrice de catre 

furnizorii de ultima instanta. 

 

Prin proiectul de ordin supus consultarii publice se prevedea masura de prelungire 

pana la 31 martie 2021 a perioadei in care pot fi incheiate contracte de furnizare a 

energiei electrice astfel incat clientii casnici sa beneficieze de pretul din oferta 

concurentiala. Termenul final de transmitere a propunerilor si observatiilor a fost 

data de 15.01.2020, ora 12. 
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Pana la data si ora mentionate, au transmis propuneri si observatii: Electrica 

Furnizare S.A., CEZ Vanzare S.A., E.ON Energie Romania S.A., Enel Energie 

S.A., Enel Energie Muntenia S.A., Consiliul Consultativ al ANRE si Consiliul 

Concurentei. 

 

"Avand in vedere: diversitatea observatiilor primite in procesul de consultare 

publica, precum si analizele interne ale ANRE; discutiile interinstitutionale 

(ANRE- Ministerul Energiei- Consiliul Concurentei) purtate pe parcursul ultimelor 

doua saptamani, pentru identificarea solutiilor in acord cu legislatia nationala si 

europeana prin care sa se ofere clientilor casnici o perioada mai lunga de alegere a 

unei oferte concurentiale care sa corespunda nevoilor lor, dar si cresterea gradului 

de informare a acestora asupra procesului de liberalizare precum si simplificarea 

procesului de contractare; faptul ca, din cauza restrictiilor impuse urmare a 

pandemiei de COVID-19, campaniile de informare cu privire la liberalizarea pietei 

de energie electrica incepand cu data de 1 ianuarie 2020, derulate de catre ANRE si 

furnizorii de energie electrica au avut un impact limitat", se mai arata in nota de 

fundamentare. 

 

ANRE mai arata ca, din cei aproximativ 5.700.000 de clienti casnici, care aveau 

incheiate contracte reglementate de energie electrica la finalul anului 2020, doar o 

mica parte au fost interesati de alegerea unei oferte pe piata concurentiala de 

energie electrica, iar cei care au exprimat interes in acest sens s-au confruntat cu  

dificultati atat privind analiza ofertelor din piata, cat si in ceea ce priveste 

contactarea potentialilor furnizori, fata de propunerea de ordin publicata pe pagina 

de internet a ANRE, ANRE a considerat ca se impune elaborarea unui proiect de 

ordin revizuit, care sa fie supus consultarii publice in regim de urgenta. 

(Sursa: ziare.com) 

 

 

 

 

https://ziare.com/social/enel/
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 OMV Petrom a inițiat o nouă campanie de foraj în perimetrul Istria - 

Investiție de 32 de milioane de euro 

OMV Petrom a inițiat o nouă campanie de foraj offshore în ape de mică adâncime, 

în perimetrul Istria din Marea Neagră. Primele operațiuni de foraj au început la 

finalul lunii decembrie 2020 urmând ca, la începutul acestui an, să înceapă forajul 

celei de-a doua sonde, notează Mediafax. 

Investiția aferentă acestei campanii este de aproximativ 32 de milioane de euro, 

precizează compania. 

„OMV Petrom are o prezență activă în Marea Neagră de peste patru decenii și, de-

a lungul acestei perioade, OMV Petrom și-a demonstrat rolul important pe care îl 

are în dezvoltarea economică a României. Folosind soluții tehnice moderne, 

căutăm în acest fel să deblocăm resurse suplimentare care pot compensa declinul 

producției interne din zăcămintele mature. Marea Neagră are o importanță 

strategică pentru producția de gaze a României  în prezent, circa 10% din 

consumul anual de gaze al țării provine din această zonă”, a declarat Chris Veit, 

membru al Directoratului OMV Petrom, responsabil pentru activitatea de 

Upstream. 

Cele două sonde de dezvoltare sunt forate la adâncimi de peste 2.500 de metri sub 

fundul mării, în ape cu o adâncime de aproximativ 60 de metri. 

Această campanie de foraj completează seria proiectelor de investiții pentru 

producția offshore din apele de mică adâncime din Marea Neagră  peste 500 

milioane de euro au fost investiți între 2014 și 2019, inclusiv pentru forarea a 16 

noi sonde de explorare și producție și sidetrack-uri, modernizarea instalațiilor de 

producție și a sistemului de comprimare a gazelor. 

Explorarea platoului continental românesc din Marea Neagră a fost demarată încă 

din anul 1969. Prima descoperire de hidrocarburi a avut loc în 1980, iar prima 

producție pe mare a început în anul 1987. În prezent, OMV Petrom are operațiuni 

de explorare, dezvoltare și producție în apele de mică adâncime (blocul Istria) și 

operațiuni de explorare în parteneriat cu ExxonMobil în apele de mare adâncime 

(Neptun Deep). 
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Producţia de ţiţei şi gaze din apele de mică adâncime (blocul Istria) este de circa 

25.000 bep/zi. În 2019, a reprezentat circa 17% din producția Grupului în 

România. 

OMV Petrom are o producție anuală de țiței și gaze la nivel de grup de 55,4 

milioane bep în 2019. Grupul are o capacitate de rafinare de 4,5 milioane tone 

anual și operează o centrală electrică de înaltă eficiență de 860 MW. Pe piața 

distribuției de produse petroliere cu amănuntul, Grupul este prezent în România și 

țările învecinate prin intermediul a 798 benzinării, la sfârșitul lunii septembrie 

2020, sub două branduri, OMV și Petrom. 

(Sursa: stiripesurse.ro) 

 

 Construcţiile, unul dintre pilonii de susţinere ai economiei în pandemie, au 

avut în noiembrie 2020 cea mai slabă lună de aproape doi ani. La 11 luni, 

construcţiile au un avans anual de aproape 17% 

Volumul lucrărilor de construcţii a decelerat în noiembrie 2020 la un plus de 7,8% 

an/an, de la un galop de plus 20% în octombrie. 

Construcţiile au continuat să crească în noiembrie 2020 cu 7,8% faţă de noiembrie 

2019, însă este o frânare bruscă de la o creştere de aproape 20% an/an în octombrie 

2020. Locomotivele principale ale construcţiilor în noiembrie au fost lucrările 

rezidenţiale şi reparaţiile capitale, arată datele publicate de Institutul Naţional de 

Statistică (INS). 

După aproape doi ani de creştere susţinută, în care volumul de construcţii a crescut 

şi cu 30-40%, evoluţia din noiembrie indică o încetinire a volumului de construcţii. 

(Sursa: zf.ro) 
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 Scăderea inflaţiei stimulează BNR să taie dobânda-cheie surprinzător la 

început de an, la 1,25%, încurajând scăderea dobânzilor la credite şi 

finanţarea economiei 

Rămâne de văzut cât de vulnerabil va deveni cursul de schimb, odată cu 

schimbarea focusului pe dobânzi ♦ BNR nu a mai transmis informaţii privind 

managementul lichidităţii sau cumpărarea de titluri de stat de pe piaţa secundară. 

Consiliul de administraţie al BNR a decis, surprinzător, la sfârşitul săptămânii 

trecute, să relaxeze în continuare politica monetară, reducând dobânda-cheie la mi-

nimul istoric de 1,25%, după ce în 2020 a operat trei ajustări ale dobânzii, de la 

2,5% la 1,5% pe an. 

Practic, de la începutul pandemiei, BNR a înjumătăţit dobânda de politică 

monetară, după patru ajustări. 

Scăderea inflaţiei spre 2% la finalul anului 2020 a stimulat BNR să opereze o nouă 

tăiere a dobânzii şi să nu mizeze pe relaxarea politicii monetare prin reducerea 

ratelor rezervelor minime obligatorii şi managementul mai lax al lichidităţii 

interbancare, aflate în exces în ultima perioadă. De altfel, BNR nu a mai transmis 

în comunicatul de după şedinţa boardului informaţii privind managementul 

lichidităţii, dar nici privind cumpărarea de titluri de stat de pe piaţa secundară. 

(Sursa: zf.ro) 

 

 Guvernul Cîțu pregătește CONCEDIERI în companiile de stat - Metrorex, 

TAROM și CFR, pe listă (Antena 3) 

Guvernul Cîțu pregătește concedieri în companiile de stat, conform Antena 3. 

Ministrul Finanțelor Publice, Alexandru Nazare, are deja în vedere restructurări în 

companiile mari care au pierderi uriașe. Pe listă se află Metrorex, CFR și TAROM, 

ale căror conduceri au salarii substanțiale, în ciuda dificultăților financiare. 

Premierul Florin Cîțu a declarat încă de când a preluat madatul că marile companii 

de stat care cer ajutor de stat nu vor mai primi bani în absența unor planuri clare de 

restructurare, care să ofere garanția unei reale schimbări. 

(Sursa: antena3.ro) 

https://www.stiripesurse.ro/personalitati/concedieri_1814.html
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 50 de bani, promisiunea că reciclăm. Garanția pe ambalaj se va aplica de 

anul viitor pentru plastic, aluminiu sau sticlă 

România trebuie să se pregătească pentru momentul în care vom plăti pentru orice 

ambalaj aruncat la întâmplare. Regula care va intra în vigoare de anul viitor ne va 

face mai chibzuiți și mai responsabili față de mediu. Încă se lucrează la soluțiile de 

implementare. Nu sunt clare nici pentru autorități, nici pentru comercianți. 

Pentru cei 50 de bani pe care fiecare dintre noi ar urma să-i primim în schimbul 

unui ambalaj e nevoie de timp, spațiu și de resurse pe care trebuie să le pună la 

bătaie comercianții. 

Toți comercianții sunt de acord cu acest proiect care va face curățenie și un mediu 

mai prietenos în România, dar îl susțin în anumite condiții. 

Ministerul Mediului recunoaște că e o provocare să pună totul la punct într-un an. 

Deocamdată, nu a stabilit care vor fi sursele de finanțare. 

Garanția pe ambalaj se va aplica de anul viitor pentru plastic, aluminiu sau sticlă cu 

capacitatea de până la 3 litri, cu excepția celor folosite pentru lactate. 

România e presată de timp, pentru că sunt deja 10 țări europene care aplică această 

măsură. În Suedia, sistemul funcționează de aproape 40 de ani, iar fiecare cetățean 

aduce aproximativ 180 de ambalaje la reciclat. 

(Sursa: stiri.tvr.ro) 

 

 Valeriu Gheorghiță: Măsurile de prevenție ar trebui menținute până când 

vom avem un nivel de imunitate colectivă de circa 60-70% 

Măsurile de prevenţie, inclusiv pentru persoanele vaccinate anti-COVID, ar trebui 

respectate până când se va înregistra un nivel de imunitate colectivă de 60 – 70% 

din populaţie, susține coordonatorul campaniei de vaccinare, Valeriu Gheorghiţă. 

El a făcut acestă declarație întrebat despre despre afirmaţiile medicului Adrian 

Streinu-Cercel, care a spus că masca de protecţie trebuie să rămână obligatorie 

până în 2023, inclusiv pentru persoanele care s-au vaccinat. 
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 "În ceea ce priveşte nivelul de protecţie personală faţă de îmbolnăvirea prin 

COVID-19 ştim că rata de eficacitate este de 95% după ce persoana 

respectivă îşi face cele două doze şi avem cel puţin 7-10 de zile de la 

momentul rapelului. 

 Însă, aşa cum am mai spus şi cu alte ocazii, date privind riscul ca persoana 

vaccinată să facă o infecţie subclinică, o infecţie asimptomatică şi să 

transmită la o altă persoană cu care intră în contact şi care este receptivă, 

este nevaccinată sau nu respectă măsurile de prevenţie, este în momentul de 

faţă sub semnul întrebării”, a declarat Valeriu Gheorghiţă, duminică, la Digi 

24, potrivit News.ro. 

El a precizat că, fără să existe dovezi medicale concrete, riscul de transmitere ar 

putea fi semnificativ mai mic de la persoana vaccinată, pentru că aceasta persoana 

are anticorpi, are răspuns imun. 

 "Există un nivel poate mic al multiplicării virusului la nivelul porţii de 

intrarea, la nivelul nazo-faringelui, iar cantitatea de virus eliminată de 

persoana respectivă este foarte mică. 

 Eu cred că la acest moment prudent este să respectăm măsurile de prevenţie, 

cel puţin până când vom avem un nivel de imunitate colectivă de circa 60-

70% şi până când vom avea acces la datele ştiinţifice care ne vor răspunde 

cu siguranţă la această întrebare pe care cu toţii o avem în acest moment”, a 

mai spus coordonatorul campaniei de vaccinare. 

Medicul Adrian Streinu-Cercel a afirmat, duminică, după ce a primit rapelul, că la 

şapte zile după acesta nu mai există riscul să se mai dezvolte infecţii severe cu noul 

coronavirus. El a susținut că masca trebuie să rămână obligatorie pentru toată 

lumea, până în 2023. 

 "Teoretic, după a doua doză, la şapte zile deja putem fluiera liniştiţi că nu 

mai suntem la risc să dezvoltăm infecţii severe cu noul coronavirus. 

 

 

https://www.news.ro/social/valeriu-gheorghita-cred-ca-la-acest-moment-prudent-este-sa-respectam-masurile-de-preventie-cel-putin-pana-cand-vom-avem-un-nivel-de-imunitate-colectiva-de-circa-60-70-1922402617002021011719900173
https://www.hotnews.ro/stiri-coronavirus-24545458-inceput-rapelul-pentru-prima-etapa-vaccinare-streinu-cercel-nu-mai-riscam-infectii-severe-coronavirus-masca-obligatorie-pana-2023.htm
https://www.hotnews.ro/stiri-coronavirus-24545458-inceput-rapelul-pentru-prima-etapa-vaccinare-streinu-cercel-nu-mai-riscam-infectii-severe-coronavirus-masca-obligatorie-pana-2023.htm
https://www.hotnews.ro/stiri-coronavirus-24545458-inceput-rapelul-pentru-prima-etapa-vaccinare-streinu-cercel-nu-mai-riscam-infectii-severe-coronavirus-masca-obligatorie-pana-2023.htm
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 Dar, atenţie, masca va rămâne obligatorie în continuare (...) până în 2023, 

pentru că acest vaccin ne protejează pe dinăuntru, nu ne protejează şi la 

nivelul mucoaselor, astfel încât, dacă dăm masca jos şi renunţăm la ea, avem 

toate şansele să luăm un virus pe care noi pe urmă să îl dăm mai departe 

unor persoane care nu sunt imunizate şi o să generăm în continuare 

îmbolnăviri", a declarat Streinu-Cercel, la Institutul Naţional de Boli 

Infecţioase "Matei Balş" din Capitală. 

(Sursa: news.ro) 

 

 Interoperabilitatea între administrațiile locale din București și 

informatizarea zonelor sărace, priorități la Ministerul Cercetării, Inovării și 

Digitalizării 

Timpul fiecăruia dintre noi este prețios, iar completarea hârtiilor sau statul la cozi 

la ghișee devin chinuitoare. Digitalizarea serviciilor publice se face într-un ritm 

prea lent. 

Ministrul Cercetării, Inovării și Digitalizării promite, la început de mandat, să 

rezolve aceste probleme. 

Printre prioritățile lui Ciprian Teleman se numără finalizarea interoperabilității 

între administrațiile locale din București și terminarea proiectului RO-NET, care 

înseamnă informatizarea zonelor sărace. 

O schimbare a apărut deja, chiar în minister. Este prima instituție publică ce 

permite acreditarea online a jurnaliștilor. 

(Sursa: stiri.tvr.ro) 

 

 Cat castiga un bugetar si cu cat este platit un angajat la privat. Pe ce 

cheltuiesc romanii cele mai mari sume de bani 

In Romania, veniturile banesti ale unei gospodarii erau, la nivelul celui de-al treilea 

trimestru din 2020, mult mai mici decat cele inregistrate de un singur bugetar din 

administratia publica. 
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Astfel, o gospodarie inregistra un venit de (ne referim doar la veniturile banesti, nu 

si cele in natura) 4.961 de lei, in timp ce, pe luna septembrie, un bugetar din 

administratia publica castiga 5.054 de lei. Daca ducem putin mai departe 

comparatia, o persoana dintr-o gospodarie romaneasca castiga 1.934 de lei, adica 

de peste 2,5 ori mai putin decat un bugetar. Cu toate acestea, scopul materialul este 

de a vedea cum se descurca un roman care este pensionar, salariat, somer sau 

agricultor cu banii pe care-i castiga in fiecare luna. 

 

Ca o paranteza, dupa ce ca banii sunt putini, in unele cazuri majoritatea acestora se 

duc pe taxe si impozite, dar mai important, independent de darile la stat, romanii au 

a treia mare cheltuiala lunara, dupa mancare si intretinere, bautura si tutunul, in 

detrimental altor cheltuieli esentiale pentru un trai mai bun. 

 

"Salariile si celelalte venituri asociate lor au format cea mai importanta sursa de 

venituri (68,9% din veniturile totale ale gospodariilor). La formarea veniturilor 

totale ale gospodariilor au contribuit, de asemenea, veniturile din prestatii sociale 

(18,9%), veniturile din activitati neagricole independente (2,1%), veniturile 

din agricultura (1,9%), cele din proprietate si vanzarea de active din patrimoniul 

gospodariei (1,1%), precum si veniturile in natura (6,4%), in principal, 

contravaloarea consumului de produse agroalimentare din resurse proprii (5,3%)", 

se arata in statisticile INS. 

 

Cum isi cheltuie banii cele mai sarace categorii de romani 

 

Ce venituri banesti inregistreaza anumite grupe sociale din Romania 

- 2.585 lei 

- 691 lei 

- 836 lei 

- 1.497 

 

 

https://ziare.com/economie/agricultura/
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Ce cheltuieli are fiecare grupa sociala din Romania 

 

In cazul unui salariat cheltuielile banesti se ridica 2.166 lei. Dintre acestia 328 de 

lei se duc pe alimente si bauturi, 487 lei se cheltuiesc pe marfuri nealimentare si 

278 de lei se duc pe plata serviciilor. 

 

Grosul banilor se indreapta spre impozite, contributii si taxe - 44,7%, adica 1.003 

lei din toti banii ajung inapoi la stat. 

 

In cazul unui agricultor, cheltuielile banesti totalizeaza 68,4% din totalul 

cheltuielilor, adica 612 lei, iar in conditiile in care banii cash care-i intra acestuia in 

casa sunt 691 de lei, nu prea-i mai raman multi de cheltuit. 

 

Din cei 612 lei, 174.5 lei se duc pe mancare si bautura, 232 de lei merg spre 

cumpararea marfurilor nealimentare, in timp ce 95 de lei, pentru servicii. 

Impozitele, contributiile, cotizatiile si alte taxe, nu-i "musca" decat 55 de lei din 

venituri. 

 

Cheltuielile banesti ale unui somer se ridica la 817 lei. Dintre acestia, peste un 

sfert, adica 241 de lei se duc pe bautura si mancare, acesta fiind si cel mai mare 

procent cheltuit pentru aceasta categorie de consum. Alti 214 lei se duc catre 

cumpararea de marfuri nealimentare, iar 147 pentru plata serviciilor, in timp ce 184 

lei ajung la impozite si taxe. 

 

In cazul unui pensionar, cheltuielile banesti se ridica la 1.244 de lei. Din acestia, 

300 de lei merg pe alimente si bautura, 412 lei, spre marfuri nealimentare, 242 lei, 

catre plata serviciilor, iar alti 200 catre plata taxelor si impozitelor. 

 

Toate cheltuieluile banesti exprimate mai sus sunt pe persoana, in functie de 

categoria sociala. Iar, mai jos, vom vedea cum se transpun toate cheltuielile pentru 

o intreaga gospodarie. 
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Cum cheltuie banii o gospodarie in Romania 

 

Potrivit INS, o gospodarie din Romania are cheltuieli lunare de 4.444 de lei, din 

care cheltuieli de consum in valoare de 2680,12 lei. La acestea se mai adauga si 

cheltuieli pentru investitii de 32,7 lei. Cheltuielile de productie se ridica la 98 de 

lei, in timp ce peste 1500 de lei se duc la impozite, contributii si altele. 

 

Revenind la cheltuielile de consum (2680,12 lei) acestea se impart si ele pe 

categorii. 

Astfel ca, 898 de lei (33,5%) se duc pe produse alimentare si bauturi nealcoolice, 

in timp ce pe 390 de lei se cheltuiesc pe locuinta, apa, electricitate, gaze si alti 

combustibili. 

 

Acestea sunt cele mai mari cheltuieli pe care le suporta o gospodarie. De aici 

urmeaza partea negativa. 

 

Din totalul cheltuielilor unei gospodarii, a treia mare cheltuiala este pentru bauturi 

alcoolice si tutun unde se cheltuiesc 230 de lei (8,6%). Astfel ca romanii aleg sa 

cheltuiasca mai mult pe vicii decat pentru incaltaminte si imbracaminte, sanatate, 

educatie, ingrijire personala si altele, dupa cum puteti vedea mai jos: 

 

 

(Sursa: ziare.com) 

https://ziare.com/economie/productie/
https://s1.ziareromania.ro/?mmid=5ce3b564b2970f1a78
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 „Stresul nostru este că banii sunt ceruți și pentru alte urgențe”. Ajutoarele 

de stat COVID- interviu cu ministrul fondurilor europene 

Ministrul Fondurilor Europene, Cristian Ghinea, spune, într-un interviu video 

acordat StartupCafe.ro, că în acest moment există bani europeni disponibili pentru 

finanțarea schemei de ajutoare COVID-19 pentru firme, dar „stresul” este că „banii 

sunt ceruți și pentru alte urgențe”. 

„Decizia este dacă le prioritizăm pe alea sau nu” - a spus Ghinea. 

„Teoretic, Măsura 2 a avut 265 milioane de euro (prima alocare din fonduri 

europene, înainte de suplimentarea decisă prin OUG 199/2020 - n.r.) care au fost 

consumați, teoretic. Acum facem efortul să-i suplimentăm, dar nu e ca și cum ne 

incumbă un fel de automatism - dacă s-a depus trebuie finanțat”, a mai declarat el. 

Ministrul a venit și cu o veste proastă pentru studenții care vor să obțină 40.000-

100.000 euro pentru mici afaceri în programul Innotech Student, singura alocare 

sigură fiind cea inițială, de 20 de milioane de euro, care ajunge doar pentru 10-12 

organizații care vor administra proiecte, în condițiile în care au depus cereri 280 de 

potențiali administratori de grant. 

Programul de digitalizare a IMM aflat în derulare, spargerea Programului 

Operațional Regional în 8 POR-uri mai mici, în perioada 2021-2027, precum și 

alocările de peste 6 miliarde de euro pentru antreprenori au fost alte subiecte 

discutate cu Ghinea. 

 Principalele declarații, pe scurt  

 „Acum obiectivul pe care îl propun Guvernului este ca  în prima săptămână 

din martie să avem finalizată noua formă de PNNR”. 

 OUG 199/1010 spune „să dăm jumătate de miliard de euro pentru măsura de 

capital de lucru, însă trebuie să găsim bani din altă parte pentru salariile 

celor angajați suplimentar pentru campania de vaccinare. Nu vreau să dau 

cifre acum, pentru că este o decizie a guvernului, nu e o decizie a mea și e o 

decizie grea. Dar eu sper să găsim soluția pentru a da acest jumătate de 

miliard în economie foarte rapid”. 
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 „Aici este o amețeală, niște ministere nu vorbesc între ele... Măsura 3 a fost 

notificată la Comisie? Măsura lansată? Evident că nu. A fost notificată altă 

măsură, pe altă ordonanță de urgență” 

 „Nu vreau să mai văd lansări de scheme fără avizul Ministerului Investițiilor 

și Proiectelor Europene și al Comisiei Europene, că noi suntem interfața 

între România și Comisia Europeană. Asta mi se pare inacceptabil”. 

 „(...) Ne incumbă o obligație de a cheltui banii până în iunie și o vom face”. 

 „Deocamdată stresul nostru este că nu avem... De fapt avem banii dar sunt 

ceruți și pentru alte urgențe. Și decizia este dacă le prioritizăm pe alea sau 

nu”. 

 „Teoretic, Măsura 2 a avut 265 milioane de euro (prima alocare din fonduri 

europene, înainte de suplimentarea decisă prin OUG 199/2020 - n.r.) care au 

fost consumați, teoretic. Acum facem efortul să-i suplimentăm, dar nu e ca și 

cum ne incumbă un fel de automatism - dacă s-a depus trebuie finanțat”. 

 „Sectorul privat va fi o prioritate pentru noi atât în PNRR cât și în 

programele operaționale”. 

 „Sunt ușor nemulțumit pentru că nu am văzut preocupare pe procesul de 

desemnare a autorităților de management”. 

 Spargerea POR în 8 programe regionale pe fiecare regiune, cu desemnarea 

agențiilor de dezvoltare regională drept autorități de management? „Vreau să 

fiu foarte clar  da. Fără echivoc, da!”. 

 „Mai este și un apel foarte cerut acum, Innotech Student, sunt lansați 20 de 

milioane de euro. Este o supriză de câte de mare e cererea la Innotech, sunt 

280 de aplicații depuse de administratorii de schemă. În banii pe care îi 

avem acum, 10-12 câștigători pot să fie”. 
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 Programul de digitalizare a IMM „depinde de realocările din React EU”. 

Interviul pe larg: 

StartupCafe.ro: Domnule Ghinea, de ce ați schimbat numele acestui minister care 

era cunoscut tradițional drept Ministerul Fondurilor Europene? Acum îi spuneți 

Ministerul Investițiilor și Proiectelor Europene. 

 Cristian Ghinea: Pentru că am vrut să dau un semnal de schimbare către 

adevăratul destin al acestei instituții. Această instituție nu ar trebui să aibă un 

destin contabil. În primul rând că asta cu fondurile europene a fost un titlu care 

înșela cumva sau crea așteptări și înșela de fapt relitatea. În primul rând că 

fondurile europene nu stau la Minsterul Fondurilor Europene. Fondurile europene 

nu stau în pivnița ministerului, nu există o pivniță cu miliarde de euro. Fondurile 

europene sunt pe circuit, sunt la Ministerul de Finanțe pe finanțări, sunt la Comisia 

Euripeană, unde trebuie să intre facturi să le luăm. În al doilea rând, Ministerul 

Fondurilor Europene nu e singurul care are fonduri europene. Sunt două ministere 

care au bucăți mari de fonduri europene  Ministerul Agriculturii, pentru parte de 

dezvoltare rurală, și Ministerul Dezvolătrii, pentru parte de dezvoltare regională. 

Acest minister a fost creat pentru a crește capacitatea României de a se dezvolta cu 

fonduri europene, Asta înseamnă investiții și proiecte. Și trebuie să ne uităm la 

fonduri în sine ca la oportunități de a dezvolta proiecte și a atrage investiții în 

România, în toate sensurile. Investiții nu înseamnă numai beton, ci și investiții în 

oameni, în capital uman, în competitivitate. (...) Acest minister nu ar trebui să facă 

un fel de reparații după alții, adică să stăm să tragem de proiecte, să evităm 

decommitment-urile (pierderea fondurilor europene alocate, prin dezangajare - n.r.) 

, deși asta trebuie să facem. În fiecare an, suntem în pericol să pierdem bani noi, ca 

țară, pe acest mecanism al decommitment-ului. Deci vreau ca ai mei colegi din 

minister să intre pe această logică și, când vom restructura ministerul, să dăm mai 

mare importanță acestei părți de dezvoltare de proiecte. 

 StartupCafe.ro: Avem acest Mecanism european de redresare și reziliență și 

proiectul de Plan național de redresare și reziliență (PNRR), prin care noi, românii, 

vrem să atragem 30 de miliarde de euro din mecanismul european.   

 

https://www.startupcafe.ro/fonduri-europene/imm-romania-constructii-digitalizare-agro-alimentar.htm
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Acest proiect de plan depus de guvernul Orban pentru a atrage banii aceștia, ce 

aveți de gând să faceți cu el, pentru că dvs, USRPLUS, ați făcut alt proiect de plan 

și acum sunteți la guvernare împreună? Retrageți documentul actual, modificați din 

negocierile cu CE? 

 Cristian Ghinea: Nu retragem documentul actual, ca să fie foarte clar. 

Documentul a fost depus. A fost o rundă de discuții pe el, îl vom reface. Mulți zic 

că am criticat. Eu zic că a fost o dezbatere sănătoasă. A fost pentru prima dată în 

România când niște forțe politice au dezbătut programe, proiecte și alocări 

bugetare. Mie mi se pare că, decât să ne scuipăm peste gard cu „ba tu ești prost!”,  

„ba tu ești prost!”, este un progres, este exact ceea ce ar trebui să fie o dezbatere 

politică. Și eu și Dragoș Pâslaru (europarlamnetar -n.r.) am fost vocali pe subiectul 

ăsta. Din punctul meu de vedere, dezbaterea a fost închisă, dezbaterea de acum este 

modul în care interpretăm proiectele, milestone-urile. În programul de guvernare 

am inclus zonele eligibile și prioritățile noastre, ale USRPLUS, și acum devine o 

chestiune de negociere. Pe de-o parte trebuie să negociem în coaliția de guvernare, 

cu implicarea personală a președintelui Iohannis, sub patronajul vicepremierului 

Barna care are sub coordare ministerele cele mai importante pe partea de PNNR și 

apoi, după ce ne punem de acord, mergem și negociem cu Comisia Europeană 

documentul final. 

Dar atenție, documentul în sine care există are o parte de analiză, lucrată în 

minister, și care e bună. Analiza cu situația, problemele, reformele necesare sunt 

acolo, nu sunt inventate, nu sunt scoase din burtă peste noapte. Unde au fost 

viziuni diferite a fost la partea de alocări. E de-o parte, pentru că existau viziuni 

diferite în mod concret, dar mai este și o chestiune importantă - ministerul ăsta a 

început să lucreze la Plan când nu era finalizat regulamentul european. Oamenii au 

lucrat pe trei piloni și 12 domenii de intervenție. Între timp, în Parlamentul 

European s-au schimbat, au devenit 6 piloni. Și atunci, oricum, și dacă nu se 

schimba guvernul, documentul oricum trebuia refăcut. Nu este acum că-l refacem 

doar pentru că mi-a venit mie sau vrea Pâslaru ceva. Documentul trebuie refăcut, 

iar asta s-a întâmlpat cu multe țări, pentru că au trimis draftul inițial înainte de a se 

termina negocierile din trialog și dezbaterea din Parlamentul European. Va fi un 

memorandum în Guvern prin care reașezăm calendarul de lucru, refacem grupurile 

de lucru cu ministerele și propunerea mea a fost să terminăm până în ultima 

săptămână din februarie. 
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S-a propus un mic delay să fie prima săptămână din martie 2021, pe o chestiune 

tehnică, am fost de acord, deci acum obiectivul pe care îl propun Guvernului este 

ca  în prima săptămână din martie să avem finalizată noua formă de PNNR, care 

este o actualizare a celei curente. Adică toată partea de analiză și de diagnostic 

rămâne. Ce se va schimba va fi la partea de alocări și de mecanisme. 

 StartupCafe.ro: Mai concret, ce realocați, ce faceți acolo? 

 Cristian Ghinea: Nu vă pot spune, pentru că nu ar fi fair față de partenerii noștri, 

care sunt în primul rând partenerii noștri din guvern, celelalte ministere care au 

proiecte pe care le-au propus. Deci nu ar fi fair din partea mea ca ministru 

coordonator să mă antepronunț. 

 StartupCafe.ro: Ca și calendar, dacă abia în martie vom avea noi, România, 

poziția noastră de negociere, deci de abia de atunci putem spune că vor începe de 

fapt discuțiile aplicate, reale cu CE pe acest document? 

 Cristian Ghinea: Nu, nu, nu e adevărat. Discuțiile aplicate cu Comisia Europeană 

au început și se derulează, pentru că avem feedback-ul Comisiei pe capitolele deja 

trimise. Și atunci nu plecăm de la zero, în tot acest timp se discută. 

 StartupCafe.ro: Nu mai modificați în Plan ceea ce s-a agreat deja cu CE... 

 Cristian Ghinea: Păi nu s-a agreat nimic. A fost trimis planul și au fost niște 

discuții la nivel tehnic și avem feedback de la CE pe capitole. Acum noi trebuie să 

răspundem la acel feedback și vom răspunde conform unei viziuni. 

De exemplu, pot să vă dau exemplul cu transportul. În prima formă s-a creat un 

capitol mare care se numește transport durabil, de peste 9 miliarde de 

euro, care amestecă partea de căi ferate cu partea de autostrăzi. Asta nu 

merge - nu că spun eu. Eu nu vreau să vin acum să spun că a zis Comisia, dar am 

văzut toată documentația tehnică, am văzut comentariile Comisiei, am văzut 

comentariile noastre la comentrariile Comisie, deci așa arată dosarul în momentul 

ăsta, dar aia a fost o forțare. 
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Au fost niște scântei în campania electorală între USRPLUS și PNL pe acest 

subiect, Capitolul ăla este încheiat, mergem mai departe. Putem să accetăm că nu 

erau pilonii deja stabiliți și atunci, dat fiind că căile ferate au 100% raportare verde 

și autostrăzile sunt zero la sută. Atunci trebuie mutate autostrăzile într-un 

capitol și probabil că le vom adăuga la capitolul competivitate. 

 StartupCafe.ro: Deci nu veți mai finanța din PNRR autostrăzi? 

 Cristian Ghinea: Doamne ferește! Vom finanța autostrăzi din PNRR, doar că le 

mutăm la alt capitol. 

 StartupCafe.ro: Deci nu vor mai fi investiții verzi... 

 Cristian Ghinea: Păi nu erau investiții verzi, dar putem să argumentăm pe 

competitivitate. România are nevoie de autostrăzi pentru competitivitate? Da. Deci 

ăsta este argumentul. Și lăsăm exact cât a propus guvernul anterior pentru 

autostrăzi, 3,5 miliarde de euro, plus 1 miliard de euro pentru centuri ocolitoare. 

Cătălin Drulă (ministrul Transporturilor - n.r.) mă asigură că vor fi proiecte mature, 

că sunt deja proiecte mature, trebuie să luăm decizia - ce intră pe PNRR, ce intră 

pe programul operațional de transport viitor și să o facem. Am văzut că s-au 

supărat unii pe mine că au înțeles că nu vreau autostrăzi. Nu. Dar este o bătălie 

care va fi greu de dus, pentru că - uitați-vă la Italia! - nu au făcut autostrăzi - e 

drept că ei le au. 

Toată partea de autostrăzi la Planul Italiei prevede să pună stații de încărcare 

pentru mașini electrice și cabluri digitale pe autostrzăile existente. Deci eu sunt 

complet în filmul în care o să mă bat pentru alocarea asta pentru autostrăzi, dar am 

nevoie de argumente. Nu pot să zic la Comisie „Hai să te scot la o cafea și dă-mi 3 

miliarde de euro pentru autostrăzi!”.  Trebuie să fim beton armat și de asta nu 

vreau să alimentez discuția pe ce a fost în coaliție pe subiectul ăsta, pentru că 

acum trebuie ca toată coaliția să fie complet solidară atunci când mergem la 

Bruxelles pe aceste chestiuni. 

 StartupCafe.ro: Dl. Boloș, predecesorul dvs, de la PNL, vorbea despre mai mult 

de 3 miliarde de euro din PNRR și alți 3 miliarde de euro și ceva din cadrul 

financiar multianual normal, bani numai pentru firmele mici și mijlocii și startup-

uri. Cum vor putea fi accesați acești bani de către antreprenori? 
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 Cristian Ghinea: Acum suntem într-un moment cu 3 surse de finanțare  

programele operaționale în curs, cele curente, deschiderea noilor programe 

operaționale și PNRR. 

În ce privește pe cele curente, erau banii vechi alocați, dar au fost și aceste scheme 

de ajutor de stat prin fonduri europene, care sunt totuși masive. Sunt cele 3 măsuri 

de la Minsterul Economiei, finanțate de noi. Este prima, de microgranturi, unde 

am alocat 85 de milioane de euro (numai partea de fonduri europene- n.r.), din care 

au fost consumați 58 de milioane de euro. Mai este Măsura de capital de lucru, 

unde scos pe piață 265 milioane de euro, au fost efectiv plătiți, sunt 22.000 de 

cereri acolo, care în total fac 940 milioane de euro. Și aici este dilema aia dură: 

teoretic ar fi bani din React EU pentru a completa, deci eu sper să găsim 

soluții. 

 StartupCafe.ro: Ordonanța de urgență 199/2020 asta spune... 

 Cristian Ghinea: Da, să dăm jumătate de miliard de euro pentru măsura de 

capital de lucru, însă trebuie să găsim bani din altă parte pentru salariile celor 

angajați suplimentar pentru campania de vaccinare. Și nu mă refer la capital 

de lucru. În general, tot ce vă spun eu acum - bani de spitale, bani de spitale 

modulare, bani de centre de vaccinare, bani de salarii pentru oamenii din centre de 

vaccinare - toate vin dintr-o găleată, care se numește React EU, care acum ar trebui 

să completeze banii luați de la programele operaționale și să ducă bani pentru noile 

nevoie. De asta nu vreau să dau cifre acum, pentru că este o decizie a guvernului, 

nu e o decizie a mea și e o decizie grea. Dar eu sper să găsim soluția pentru a da 

acest jumătate de miliard în economie foarte rapid. 

Și mai este Măsura 3, unde situația este mai complicată, este de 415 milioane de 

euro și acolo sunt circa 6.000 de cereri și chiar astăzi a avut loc o întâlnire cu 

Comisia Europeană pentru a încerca notificarea acestei măsuri și sunt optimist că 

vom găsi soluția și că îi vom da drumul foarte rapid. Deci iată 1 miliard care este 

foarte posibil să vină rapid în piață pe Măsura de capital de lucru și Măsura 3. 

 StartupCafe.ro: Dar am înțeles de la dl. Boloș că pe Măsura 3 nu mai e nevoie de 

această reavizare de la Comisia Europeană, ci numai pe suplimentarea de fonduri 

de la Măsura 2, cei 500 de milioane de euro puși în plus, atât cât s-a suplimentat pe 

OUG 199/2020. 

https://www.startupcafe.ro/fonduri-europene/situatie-ajutoare-covid-masura-2-procesare.htm
https://www.startupcafe.ro/fonduri-europene/situatie-ajutoare-covid-masura-2-procesare.htm
https://www.startupcafe.ro/fonduri-europene/ajtoare-stat-covid-demisia-orban-antreprenori-panica.htm
https://www.startupcafe.ro/fonduri-europene/ajtoare-stat-covid-demisia-orban-antreprenori-panica.htm
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 Cristian Ghinea: Acum, ca să fiu răutăcios, înseamnă că vorbim cu Comisia doar 

așa ca să.... Nu. Faptul este următorul și aici este o amețeală, niște ministere nu 

vorbesc între ele... 

 StartupCafe.ro: Ministerul Fondurilor și Ministerul Economiei, nu? 

 Cristian Ghinea: Fostele. Notificarea pentru Măsura 3 s-a făcut pe o schemă, 

apoi s-a dat altă ordonanță care a modificat grila de evaluare și s-a lansat schema 

pe noua grilă de evaluare (Măsura 3). Între timp, Parlamentul - și aici nu e vina 

fostului guvern, ci a fostei majorități parlamentare, care a venit și a zis „stați puțin 

că ăștia vor să dea numai mai unii și trebuie să dăm și la alții” - a adugat o lege 

(Legea 220/2020 - n.r). 

 StartupCafe.ro: Dar culmea e că acea lege a fost votată și de parlamentarii USR, 

dar și de parlamentarii PNL împotriva voinței ministrului Economiei, care era de la 

PNL... 

 Cristian Ghinea: Eu nu vreau să comentez acest aspect. Eu spun așa  e factual, nu 

înțeleg de ce se insistă pe o chestie care factual poate fi dovedită foarte ușor. 

Măsura a fost notificată la Comisie? Măsura lansată? Evident că nu. A fost 

notificată altă măsură, pe altă ordonanță de urgență. Adică ne tot furăm 

căciula. Eu încerc să nu intru în clinciuri verbale cu predecesorul meu sau cu 

membri ai coaliției. Vedeți că fac eforturi în acest sens. Dar este absurd totuși să 

zicem că albul este negru. Măsura 3, așa cum a fost lansată, nu a fost notificată la 

Comisia Europeană. A fost notificată altă măsură, care nu a fost lansată. Pentru că 

guvernul însuși s-a răzgăndit în ce privește evaluarea și evident că noi trebuie să 

notificăm măsura care este lansată pe piață. Și acest minister din nou își asumă să 

facă curățenie, să rezolve probleme pe care nu le-a creat el. 

Evident că oamenii ăia, 6.000, care au aplicat și care își văd pe site punctajul, 

trebuie să aibă un răspuns pe acel punctaj, nu pe ce a scris un alt OUG sau pe ce a 

publicat Parlamentul separat. Este o întrebare de bani și o întrebare de încurcătură 

juridică. Acum o rezvolvăm pe asta cu încurcătura juridică și vom rezvolva și 

problema de bani.  
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Cum a spus și Claudiu Năsui, sunt angajamente pe care statul român le-a luat și 

suntem perfect deciși să onorăm angajamentele statului român. 

 StartupCafe.ro: Până pe 29 ianuarie oamenii încă depun la Măsura 3. Le dați 

asigurări că ceea ce au depus ei se va aplica, vor fi judecate proiectele după regulile 

care le-au fost comuncate? 

 Cristian Ghinea: Ăsta este obiectivul nostru. Dar ca să fie foarte clar  încercăm 

să scoatem niște cartofi fierbinți, îmi asum aceste decizii, notificăm la Comisie 

schema care a fost lansată, care există pe piață și pe așteptările oamenilor. Acum 

așteptăm răspunsul Comisiei li vreau să nu mai văd genul ăsta de... Adică nu poți 

să vrei permament bani, fără să vorbești cu oamenii ăia care-i gestionează. Mi se 

pare aberant. Nu vreau să mai văd lansări de scheme fără avizul Ministerului 

Investițiilor și Proiectelor Europene și al Comisiei Europene, că noi suntem 

interfața între România și Comisia Europeană. Asta mi se pare inacceptabil. Și 

vreau să încetăm și aceste prezentări trunchiate ale informațiilor  Măsura aia care 

este în piață nu a fost notificată ca atare la Comisia Europeană. Dacă măcar la 

atât nu ne putem pune de acord, atunci, nu știu cum putem să... Adică nu putem să 

negociem adevărul. 

 StartupCafe.ro: Le spuneți asta celor de la PNL? 

 Cristian Ghinea: Nu celor de la PNL. Sunt oameni din piață care așteaptă bani. 

Sunt oameni care mă înjură pe mine că nu vreau să dau drumul la niște bani. Pixul 

ăsta nu a avizat Măsura 3. Nimeni de la Ministerul Investițiilor și Proiectelor 

Europene nu a avizat Măsura 3 așa cum există acum, este o problemă pe care am 

început să o rezolv. Nu puneți presiune pe mine aiurea că încerc să vă rezolv 

problema! Adică măcar cine a creat niște probleme să nu fie foarte vocal când alții 

încearcă să rezolve problema aia. 

 StartupCafe.ro: Ziceți că acești bani vor intra până la urmă... Această schemă de 

ajutoare de stat COVID a fost prelungită până la 30 iunie 2021. Până când să se 

așteapte oamenii să le intre toți banii? Și celor de la Măsura 2 și celor de la Măsura 

3? 
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Cristian Ghinea: Până atunci. Până în iunie. Asta ne incumbă o obligație de a 

cheltui banii până în iunie și o vom face. După care trebuie să vedem cum 

continuăm, în PNRR sau în programele operaționale viitoare. Din nou, aici vom fi 

atenți - sunt și alte state care au băgat scheme de ajutor de COVID pe PNRR-ul lor 

și trebuie să decidem dacă o facem și noi - dacă e nevoie și eu spun că e nevoie la 

starea bugetului și dacă putem. Și aici va fi un dialog cu Comisia Europană care, 

dacă va accepta la alte state, va trebui să accepte și la noi. Pentru că nu e în 

preferințele Comisiei. Până la urmă este o parte de ce vrei să faci și ce poți să faci, 

e o chestiune de negociere. 

 StartupCafe.ro: Deci acest mecanism React EU nu are treabă cu PNRR... 

 Cristian Ghinea: Nu. E ceva complet separat. 

 StartupCafe.ro: E complet separat, dar vreți să continuați finanțarea acestui tip 

de intervenții și prin PNRR? 

 Cristian Ghinea: React EU, în momentul ăsta, merge parțial către spitale - 850 de 

milioane de euro pentru spitale, parțial către Programul de competitivitate, pentru 

Măsura 2, și pentru tabletele pentru școli, unde avem o supracontractare uriașă, 

adică avem bani scoși de 135 de milioane de euro în piață și avem proiecte primite 

de 1 miliard de euro. Și ce v-am spus acum înseamnă mai mulți bani decât sunt 

disponibili în React EU. Asta înseamnă că la POCU trebuie să găsim soluții să 

întoarcem din banii ăia sau să ne asumăm faptul că nu se mai întorc, din ce au 

accesat pentru ajutorul de șomaj tehnic și pentru sporul de risc la medici. Toate 

astea sunt decizii grele și mai vin cereri pentru campania de vaccinare curentă. 

Sunt decizii grele și atunci trebuie să ne decidem ce mutăm în vitorul PNRR, ca să 

nu rămână pe bugetul de stat. Nu vreau să mă antepronunț, pentru că eu caut soluții 

și voi găsi soluții, doar că trebuie să fim solidari în interiorul coaliției și să 

rezolvăm problemele din trecut și să prioritizăm cel mai înțelept problemele pe 

care le avem acum în față - cum ar fi campania de vaccinare, care devine problema 

ministerului pe care îl conduc în momentul în care alte două-trei ministere zic că 

au nevoie de banii ăștia, Ministerul de Finanțe zice „Suntem la limită cu deficitul 

bugetar deja” și toată lumea întoarce capul spre ăla care conduce ministerul care se 

ocupă de fonduri europene. 
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 StartupCafe.ro: Încă o chestiune la schema aceasta COVID - acolo se prevede un 

număr minim de 50.000 de beneficiari ai schemei. Până în momentul de față, pe 

cifrele pe care le avem, sunt vreo 17.000 de beneficiari care vor lua bani la Măsura 

2 și alți 18.000 sau mai mulți la Măsura 1. 

 Cristian Ghinea: Da și sunt mai mulți de 50.000, dacă îi punem și pe cei 6.000 de 

la Măsura 3. Dacă ai 29.000 la Măsura 1... 

StartupCafe.ro: Nu iau toți bani, mulți vor fi descalificați. 

 Cristian Ghinea: Da, dar asta n-o să știm până nu terminăm. În momentul ăsta 

sunt bani necheltuiți din cei 85 de milioane de euro la Măsura 1. Vor lua foarte 

mulți, pentru că e o măsur foarte simplă. 

 StartupCafe.ro: Nu vor lua foarte mulți, pentru că mulți au depus deși nu erau 

eligibili. 

 Cristian Ghinea: Targetul de 50.000 de beneficiari noi l-am impus. Ni l-am 

asumat. Sunt 29.000 din care spuneți că sunt descalificați mulți, sunt 22.000 la 

Măsura 2... 

 StartupCafe.ro: Din care vreo 5.000 vor fi descalificați, am informațiile din 

Minsterul Economiei. 

 Cristian Ghinea: Sunteți foarte pesimist. O să vedem. Sunt vreo 6.000 de cereri 

depuse pentru Măsura 3. 

 StartupCafe.ro: Dar bani sunt pentru 3.000 și ceva la Măsura 3. 

 Cristian Ghinea: Deci dvs. spuneți că nu o să atigem targetul de 50.000 de 

beneficiari. Hai să vedem! Deocamdată stresul nostru este că nu avem... De fapt 

avem banii dar sunt ceruți și pentru alte urgențe. Și decizia este dacă le prioritizăm 

pe alea sau nu. Și dvs ziceți că atunci când vom cheltui toți banii pe care îi avem 

poate nu atingem ținta de 50.000. Mi-aș dori să ajungem să avem problema asta, 

pentru că asta înseamnă că vom da toți banii pe care îi preconizăm. 
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StartupCafe.ro: Dar faptul că, din moment ce s-au lansat niște apeluri de proiecte 

în baza unor ordonanțe de urgență au depus oamenii proiecte, se mai pune 

problema că nu se alocă banii către această schemă și se vor prioritiza alte 

obiective? 

 Cristian Ghinea: Facem toate eforturile. Toate schemele de ajutor de stat au mai 

multe cereri decât bani, nu putem să mergem pe ideea că banii sunt infiniți, la un 

moment dat trebuie să zici stop. Vreau să spunem stop cât mai încolo. Teoretic, 

Măsura 2 a avut 265 milioane de euro (prima alocare din fonduri europene, înainte 

de suplimentarea decisă prin OUG 199/2020 - n.r.) care au fost consumați, teoretic. 

Acum facem efortul să-i suplimentăm, dar nu e ca și cum ne incumbă un fel de 

automatism - dacă s-a depus trebuie finanțat. 

 StartupCafe.ro: Prin OUG 199, dvs. sunteți oblgat să finanțați. 

 Cristian Ghinea: Nu vreau să comentez modul în care se dau aceste ordonanțe. 

 StartupCafe.ro: Dar populația nu are nicio vină. 

 Cristian Ghinea: Știu, dar populația a depus niște aplicații și va veni jumătate de 

miliard pentru Măsura 2 la capital de lucru ca să acoperim acele cereri. Deci 

jumătate de miliard de euro, dacă cererile sunt mai mari, vor fi unele care rămân pe 

afară, dar facem efort să fie cât mai puține în situația asta. 

 StartupCafe.ro: Dar o relansare la Măsura 1 - microgranturi se mai ia în calcul, 

ați discutat cu ministrul Năsui, că dânsul trebuie să ia decizia, pe bugetul rămas, de 

41,5 milioane euro. 

 Cristian Ghinea: Pentru 30 de milioane de euro (partea de fonduri europene - 

n.r.). Dar da, am discutat și luăm în calcul asta. 

 StartupCafe.ro: Dar cât mai repede, pentru că este în discuție această țintă de 

50.000 de beneficiari și Măsura 1 poate ar mai fi ajutat dacă vă grăbeați să o 

relansați să vă încadrați în termenul de 30 iunie 2021. 

 Cristian Ghinea: M-am întâlnit cu Claudiu Năsui și am vorbit la telefon de mai 

multe ori decât cu partenera mea de viață, în ultimele două săptămâni. Vă asigur că 

suntem foarte serioși și să fie soluții găsite, și repede. 
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 StartupCafe.ro: La PNRR, dl. Boloș vorbea de 3 miliarde de euro și 3 miliarde 

de euro prin cadrul financiar multianual normal pentru antreprenori. Aveți de gând 

să păstrați prevederea? 

 Cristian Ghinea: Da, absolut, ca să fie foarte clar, sectorul privat va fi o 

prioritate pentru noi atât în PNRR cât și în programele operaționale. Vreau 

să văd și o dinamizare a modului în care se cheltuie acești bani. Cred că acest 

precedent cu Ministerul Economiei a fost unul bun, a fost o măsură luată în condiții 

de criză, dar care arată că uite, se poate, adică nu trebuie ca Ministerul fost al 

Fondurilor Europene să țină el controlul pe fonduri, ci poate foarte bine să dea 

contracte cum a fost ăsta pentru Ministerul Economiei. Din punctul de vedere al 

ministerului pe care îl conduc, beneficiarul este Ministerul Economiei, dar cred că 

este o măsură bună să acredităm administratori de granturi, astfel încât să 

permanentizăm genul ăsta de intervenții, prin alte instituții, care știu mai bine decât 

noi ce au de făcut. 

De asemenea, vreau să gândim mai bine și toată partea asta de instrumente de 

intervenție. Este în programul de guvernare - și al USR și al PNL - Banca națională 

de dezvoltare. Eu cred că trebuie, a venit momemntul să avem acest instrument. 

Din păcate, înțeleg că partea de acreditări, proceduri durează un an-doi, iar soluția 

pe care am negociat-o în coaliție atunci când am scris Programul de Guvernare 

împreună cu partenerii de la PNL și UDMR este de a crea rapid acel fond de 

investiții al statului, prin care să putem da drumul la bani, să continuăm procesul 

de acreditare a Băncii naționale de dezvoltare și, în momentul în care banca va fi 

gata contopim fondul de investiții în bancă, tocmai ca să avem un vehicul 

intermediar pentru următorii 2 ani. 

 StartupCafe.ro: Programele Operaționale și PNRR când vor putea fi efectiv 

accesate? Dați-ne un orizont de timp. 

 Cristian Ghinea: La PNRR vom avea prefinanțare 13% în iunie, va veni în mai-

iunie (circa 2 miliarde de euro, pe partea de fonduri nerambursabile- n.r.) . 

Teoretic, noi putem să grăbim banii și acum, ca să fim absolut siguri că va intra în 

forma finală, noi putem să cheltuim banii.  
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Ne stabilim milestone-urile și le putem da în a doua parte a anului la Comisia 

Europeană. Iar proiectele - putem să băgăm la PNRR proiecte care au început chiar 

în anul 2020. Dilema este că trebuie să fie proiecte de care suntem absolut siguri că 

vor fi acceptate în final, pentru că noi putem să începem banii și apoi nu putem să 

recuperpm de acolo. Deci asta e singura încurcătură. Dar. altfel, din iunie, dacă va 

fi acceptat și suntem siguri că va rămâne forma finală, absolut, putem să începem 

să cheltuim și eu sper să găsim soluții, să mutăm ceva dintre schemele astea care 

ne-au consumat bani acum, să le mutăm pe PNRR. 

 StartupCafe.ro: Și programele operaționale când or să înceapă să fie accesate  - de 

exemplu de antreprenori, pe Competitivitate, pe Regional, pe Capital Uman? 

 Cristian Ghinea: Aici sunt ușor nemulțumit pentru că nu am văzut preocupare pe 

procesul de desemnare a autorităților de management. Și au fost pe programele 

operaționale - cele 16 propuse  să fie create - au fost discuții pe conținut cu 

Comisia Europeană, au fost 8 runde de negocieri. Sunt mulțumit pe partea de 

conținut, m-am uitat pe observațiile Comisiei, multe pot fi ușor rezolvate, la altele 

trebuie niște schimbări de logică (...). 

Din păcate, însă, ca om pățit în 2017, cu desemnarea autorităților de management, 

cred că se merge o variantă mult prea optimistă în momentul ăsta. Adică oamenii - 

Direcția de programare din ministerul pe care îl conduc și la echipa de deasupra - 

au mers cu ideea „Domn'e, autoritățile de management sunt acum cele 6 care există 

la minister și mai sunt cele de la alte ministere, le spargem, le divizăm, devin 16  și 

li se continuă acreditarea”. Nu e adevărat! Deci aici trebuie să luăm iarăși o decizie 

între a face rapid și a face în modul în care s-a plecat. Și nu vreau să se creadă - 

„Domn'e, vrea Ghinea să critice ceva ce a făcut Boloș”, pentru că aceste idei de 

spargere a actualelor autorități de management, a actualelor programe operaționale 

- că asta e altă dilemă, dacă se sparg și AM-urile automat, analizăm asta. Ideea nu 

aparține lui Marcel Boloș, a fost decisă de echipa de la programare acum 2 ani și 

ceva și au avut și ei niște argumente, cu care noi nu suntem de acord. 

Din păcate, comunicarea dintre actualele autorități de management și cei de la 

Programare este foarte defectuoasă. Adică cei de la Programare au făcut 

programarea fără să vorbească cu cei de la autoritatățile de management.  
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Trebuie să fi fost acolo în 2015-2016 ca să-ți dai seama cât de complicat e procesul 

de desemnare. Dacă țineți minte, a început în 2014-2015, l-am găsit într-o etapă 

destul de rudimentară în 2016, am muncit de ne-au sărit ochii în 2016, am reușit să 

acredităm 2 autorități de management și au finanlizat, a venit Rovana Plub, a dat 

cu capul, a zis că face ceva ninja la început, a fost o greșeală, după 2 luni s-a întors 

la procedurile și la sistemul informatic și la soluția găsită de noi, care era una 

mixtă, și au reușit să acrediteze toate AM-urile în iulie 2017. 

 StartupCafe.ro: Deci 3 ani de provizorat. 

 Cristian Ghinea: Nu de provizorat, nu au fost lansate programele operaționale. Și 

acum mă întreabă toată lumea cât va dura desemnarea. „Se face rapid”, se zice. De 

unde aveți voi atât optimism, că data trecută a durat 3 ani? 

Și nu înțeleg de ce, din moment ce avem autorități de management funcționale, pe 

care le-am acreditat foarte greu data trecută, acum să zicem „spargem!”. Spargem 

POCU în trei, spargem POIM în două, spargem POC în 2. Nu vreau să mă 

antepronunț. Eu vreau să-mi explice cineva de ce merită riscul să spargem 

autoritățile de management. Că, așa cum sunt ele, sunt funcționale și desemnate. 

Și, dacă rămân autoritățile de management, ele pot continua, adică redesemnarea 

devine chiar o formalitate, pe când, dacă le spargi, nu mai este o formalitate. Dar se 

pot găsi și formule mixte, eu nu zic să deăm la o parte tot ce s-a negociat. Pe partea 

de conținut continuăm, pe partea de structură instituțională, eu cred că trebuie să 

mergem pe o formulă prin care să menținem cât mai mult din ceea ce avem acum, 

ca să nu ne apucăm să le desemnăm de la zero. Sunt nemulțumit că nu văd 

preocupare pentru acest aspect până acum. Poate mi s-a părut mie, că sunt Stan 

Pățitul. 

 StartupCafe.ro: În schema propusă de predecesorul dvs., programul Operațional 

Regional, care are și acele finanțări pentru antreprenorii IMM - POR 2.1-

microîntreprinderi, POR 2.2-IMM - se va sparge în 8 POR-uri mai mici, câte unul 

pe fiecare regiune de dezvoltare, care să fie gestionate de agențiile de dezvoltare 

regională, ca autorități de management. Veți merge în continuare cu această 

structură propusă de guvernul Orban? 

  

https://www.startupcafe.ro/bani-europeni/surse-bani-firme-romanesti-2020.htm
https://www.startupcafe.ro/bani-europeni/surse-bani-firme-romanesti-2020.htm
https://www.startupcafe.ro/fonduri-europene/firme-por-imm-buget.htm
https://www.startupcafe.ro/fonduri-europene/fonduri-europene-2021-2027-imm-antreprenori-schema.htm
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Cristian Ghinea  Vreau să fiu foarte clar, da. Fără echivoc, da! Decizia asta vine 

dintr-o supărare absolut legitimă a președinșilor de consilii județene, a primarilor 

de mari orașe, care au văzut cât de mult s-a complicat procesul între Autoritatea de 

Management POR, de la Ministerul Dezvoltării, și agențiile de dezvoltare 

regională, ADR-uri care le erau aproape. Și atunci, oamenii ăștia au zis „Domn'e, 

ne-am săturat să se decidă tot de la București, hai să facem ADR-urile autorități de 

management”. Înțeleg complet acest argument și e nevoie de ducerea deciziei 

acolo. 

Sunt două riscuri pe care vreu să ni le asumăm împreună. E și situația bizară 

că programarea se face la Ministerul Investițiilor și Proiectelor Europene, dar 

Autoritatea de Management este la Ministerul Dezvoltării de fapt. Am vorbit cu 

ministrul Cseke Attila despre problema asta. Sunt două riscuri - unul este 

desemnarea. Ce se întâmplă dacă Autoritatea de audit și Comisia Europeană nu 

vor da desemnarea unui ADR? Adică dacă spune „tu, ADR nu îndeplinești 

condițiile să fii autoritate de management”. Ce se întâmplă, nu mai are regiunea aia 

program operațional regional? Nimeni nu mi-a dat răspuns clar. 

 StartupCafe.ro: ADR-urile sunt un fel de organizații neguvernamentale. 

 Cristian Ghinea: Da, asta e și observația de la Ministerul Justiției, dar de la 

Ministerul Justiției vechi. A fost o oarecare vâltoare și în guvernul liberal  pe 

subiectul ăsta. Asta nu e o dezbatere USRPLUS vs. PNL. A fost o propunere 

controversată în interiorul guvernului liberal. Unele ministere s-au opus atunci, 

între care Ministerul Justiției, care a zis  „Domn'e, ADR-urile sunt ONG-uri”. Eu 

nu cred, nu sunt de acord cu Ministerul Justiției. Eu cred că, dacă avem voință 

politică, găsim soluții la această problemă, legată de ADR-uri. Trebuie și consiliile 

județene să-și asume mai mult, să facem din ADR-uri institiții în sine. Apare o 

problemă după aia, că consiliile județene - și asta va fi observația Comsiei și a 

autorității de audit mie în sută- CJ-urile sunt un fel de beneficiari și stakeholderi în 

ADR-uri. Deci practic va trebui să fie separare a deciziei de cei care dețin acolo un 

interes. Și trebuie să avem un plan de backup, dacă nu se ajunge la desemnare. 

Al doilea risc este cel de decommitment. Câtă vreme ADR-urile erau sub o 

singură autoritate de management, acest risc anual de a pierde bani se regla de la 

una la alta.  
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Adică un ADR cheltuia mai mulți bani, altul mai puțin și se regla la nivel de AM 

POR. Dacă ele sunt separate, nu mai depind unul de altul, atunci riscul crește foarte 

mult, pentru că dacă o autoritate de management regională nu-și face targetul, 

pierde banii. Nu mai sunt vase comunicatnte. Și asta am spus în programul de 

guvernare - continuăm regionalizarea fondurilor europene și va fi un memorandul 

în Guvern prin care evaluăm riscurile, riscurile sunt astea două. 

Până la urmă nu este problema Ministerului Investițiilor și Proiectelor Europene, 

pentru că noi facem progamarea cum vrea clientul - în cazul ăsta, Ministerul 

Dezvoltării. Dar dacă spunem că astea sunt cele două riscuri, nu ne asumăm numai 

noi, ci ne asumăm împreună. Altfel, sunt de acord cu supărarea legitimă a 

primarilor marilor orașe, care acum sunt și USRPLUS. Și eu, dacă aș fi primar la 

Timișoara, Brașov, Bacău, Oradea, și eu aș cere - de ce trebuie să fac evaluarea 

proiectelor de două ori? Și la ADR, și la AM POR? Poate ar fi trebuit să rezolvăm 

mai demult asta prin actele delegate, pentru că nimic nu oprea AM POR să țină 

puterea aia la Centru, putea să dea acte delegate la ADR. 

 StartupCafe.ro: La închiderea cadrului financiar multianul actual, ce rate de 

aborbție credeți că vom atinge? Ultimele cifre existente, din 4 decembrie 2020, la 

dvs., la fondurile structurale avem un subtotal de 40%, adică 9 miliarde de euro cu 

tot cu prefinanțările. Dezvoltarea Rurală, la Ministerul Agriculturii, merge mult 

mai bine, 68%. 

 Cristian Ghinea: Iată o autoritate de management care nu a trebuit să fie 

reacreditată în 2016, pentru că exista deja și de asta au început mai devreme. Noi 

am început efectiv să aducem bani din CFM 2014-2020 după acreditare. PNDR, de 

la Ministerul Agriculturii au început mai devreme pentru că ei erau acreditați, nu 

au fost schimbați. Suntem la 40 și ceva la sută, dacă scădem prefinanțarea suntem 

la 30 și ceva la sută, bani efectiv reali. 

Programele operaționale sunt supracontractate toate. În următorii 3 ani, va trebui să 

umblăm după proiecte să le finalizăm, să tragem de ele să le închidem. Nu uitați că 

exercițiul 2007-2013 s-a inchis la 98%, deci zic că nu absorbția contabilă este o 

problemă. Intră bani în țară? Da, vor intra. Facem absorbție cu proiecte de 

calitate? Aici este buba.  
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Dar asta însemană că în următorii 3 ani noi vom trăi în două universuri paralale ale 

fondurilor europene - trebuie să închidem proiectele actuale și trebuie să le 

deschidem pe astea noi. 

Acum, vor fi foarte mulți oameni supărați că eu zic niște chestiuni de schimbare de 

viziune, dar lucrăm pe niște proiecte care fuseseră lansate de mult timp. Cer 

îngăduință in partea oamenilor că nu am cum să schimb proiecte sau apeluri lansate 

sau închise sau în evaluare sau în implementare. Dar eu am cerut de la autoritpțile 

de management țintele de evitare a decommitmentului, estimarea mea este că 

anul acesta vor intra 3 miliarde de euro în țară. Dezangajările vor fi automat 

evitate. Dacă vor intra 3 miliarde, vom fi mult peste riscul de dezangajare. Dar 

dezangajările sunt în atenție, e principala preocupare a directorilor de autorități de 

management. 

 StartupCafe.ro: Ce oportunități mai sunt pe final pentru antreprenori? 

E Programul de digitalizare a IMM de 100 de milioane de euro pe care trebuie să le 

înceapă ADR-urile. Când se vor putea înscrie oamenii la aceste ADR-uri? 

 Cristian Ghinea: Curând, sper. Mai este și un apel foarte cerut acum, Innotech 

Student, sunt lansați 20 de milioane de euro. Este o supriză de câte de mare e 

cererea la Innotech, sunt 280 de aplicații depuse de administratorii de schemă. În 

banii pe care îi avem acum, 10-12 câștigători pot să fie. Acum, vom decide dacă 

vom mări. Evaluarea pentru ăștia care vor primi acum va fi gata la începutul lui 

februarie. Și apoi vor merge studenții la ei. Comparativ cu partea de tineri NEETs, 

unde măsurile de antreprenoriat merg foarte prost, e un grup-țintă foarte dificil, la 

partea de studenți este un boom. Sper să găsim bani să mărim, să fie mai mulți 

câștigători, dar la începutul lui februarie vor fi desemnați cei 10-12, că atâția 

intră. 

 StartupCafe.ro: Dl Boloș spunea că automat or să ridice la 150 de milioane de 

euro și doamna Turcan, când era vicepremier, a spus că va merge din start la 150 

de milioane de euro și chiar cu re-realocare. 

Cristian Ghinea: Eu când zic că se va face ceva se va face, de asta nu vreau să zic 

da automat. Deocamdată ăștia sunt banii lansați, nu merge pe fonduri europene la 

modul „vă zic eu pe gură că va avea automat”. Nu există automat, cineva va lua o 

decizie și se uită de unde taie ca să fie banii acolo. 

https://www.startupcafe.ro/fonduri-europene/digitalizare-imm-schema-lista-caen.htm
https://www.startupcafe.ro/fonduri-europene/startup-studenti-romania-competente-tehnice-2021.htm
https://www.startupcafe.ro/fonduri-europene/startup-studenti-romania-competente-tehnice-2021.htm
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 StartupCafe.ro: Și la ADR-uri ați mai întrebat, când pornesc programul de 

digitalizare? 

 Cristian Ghinea: Decizia e la Programul de Competitvitate. ADR-urile sunt doar 

implementatori, deci noi trebuie să dăm verdele și apoi va fi la ei. 

 StartupCafe.ro: Când le dați verde? 

 Cristian Ghinea: Depinde de realocările din React EU. 

 StartupCafe.ro: Și acolo trebuie să așteptați să realocați... 

 Cristian Ghinea: Programul Operațional Competitivitate e unul din programele 

de la care s-au luat bani și așteptăm să fie completat din facilitatea React EU. Nu 

avem nevoie de aviz de la Comisie, este schema noastră, o putem lansa mâine, e 

vorba de disponibil de bani. 

 StartupCafe.ro: În bugetul de stat, ați discutat banii pentru Schema de ajutoare 

COVID de 1,5 miliarde euro, la IMM, și pentru digitalizarea IMM și tot ce mai 

este, ce ați discutat cu ministrul Nazare, cu premierul? 

 Cristian Ghinea: Nu am intrat la nivelul ăsta de detaliu pentru fiecare, ministerul 

a cerut limitele bugetare pe anul ăsta și acum se face negocierea în Guvern. Ne 

ocupăm de toate. Dar nu mă puneți să dau partenerilor știri prin presă. O să o fac 

când suntem acolo. Vă spun că muncim și se vede foarte mult implicarea 

oamenilor în aceste zile. E multă presiune și foarte multă așteptare și o 

responsabilitate pe care o resimt. 

(Sursa: startupcafe.ro) 

 

 Videoconferinţa informală a miniştrilor afacerilor europene ai UE din 18 

ianuarie 2021 

La 18 ianuarie 2021, miniştrii afacerilor europene ai Uniunii Europene (UE) se 

întrunesc în format videoconferinţă, pentru a lua în discuţie subiecte precum 

programul preşedinţiei portugheze a UE, bilanţul discuţiilor legat de Conferinţa 

privind viitorul Europei, pregătirea Consiliului European din 21 ianuarie, 

coordonarea UE în privinţa COVID-19, conform site-ului Consiliului UE. 
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În cadrul reuniunii, preşedinţia portugheză a UE (ian.- iun. 2021) îşi va prezenta 

priorităţile pentru următoarele şase luni. Portugalia şi-a stabilit trei priorităţi 

principale pentru preşedinţia sa  promovarea unei redresări stimulate de climă şi 

tranziţia digitală; implementarea pilonului european al drepturilor sociale ca 

element cheie în asigurarea unui climat corect şi incluziv; consolidarea autonomiei 

strategice a Europei, rămânând în acelaşi timp deschisă lumii. 

 

De asemenea, miniştrii afacerilor europene ai UE vor face un bilanţ al discuţiilor 

interinstituţionale pe tema Conferinţei pentru viitorul Europei. Statele membre vor 

ca această Conferinţă privind viitorul Europei să implice cetăţenii într-o dezbatere 

amplă asupra viitorului acestei regiuni în următorul deceniu şi nu numai, inclusiv 

din perspectiva pandemiei de COVID-19, 

conform https://www.consilium.europa.eu/. Conferinţa privind viitorul Europei 

este o metodă prin care UE îşi propune ca cetăţenii din toate mediile sociale, 

reprezentanţii societăţii civile şi părţile interesate să fie implicaţi în stabilirea 

priorităţilor UE, în conformitate cu preocupările cetăţenilor, într-o abordare 

ascendentă, transparentă, inclusivă, participativă şi bine echilibrată. Conferinţa 

trebuia să înceapă în mai 2020 şi să se desfăşoare pe o perioadă de doi ani, însă 

desfăşurarea ei a fost amânată în contextul pandemiei, scrie site-ul Parlamentului 

Europena, https://www.europarl.europa.eu/. 

 

Un alt subiect luat în discuţie este coordonarea UE în privinţa COVID-19, subiect 

care va fi dezvoltat pe larg la Consiliul European din 21 ianuarie 2021. Se aşteaptă 

ca discuţiile să se concentreze asupra lansării vaccinului, la trei săptămâni după 

începerea programului de vaccinare, informează site-ul Consiliului UE. În 

decembrie 2020, Consiliul European a salutat anunţurile pozitive privind 

dezvoltarea vaccinurilor împotriva COVID-19 şi încheierea de acorduri de 

cumpărare în avans de către Comisie. Cu toate acestea, Consiliul European a 

reamintit atunci că punerea în circulaţie a vaccinurilor nu înseamnă că pandemia s-

a încheiat, situaţia epidemiologică din Europa rămânând, în continuare, 

îngrijorătoare. 

 

 

https://www.consilium.europa.eu/
https://www.europarl.europa.eu/
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Vaccinarea împotriva COVID-19 a început la 27 decembrie 2020 în întreaga 

Uniune Europeană. Vaccinurile sunt în prezent expediate către toate statele 

membre în acelaşi timp şi în aceleaşi condiţii. Până în prezent, Comisia Europeană 

a acordat o autorizaţie de introducere pe piaţă condiţionată pentru două vaccinuri 

împotriva COVID-19, în urma unor evaluări pozitive din partea Agenţiei Europene 

pentru Medicamente: vaccinul BioNTech/Pfizer a fost autorizat la 21 decembrie 

2020, în timp ce vaccinul Moderna a fost autorizat la 6 ianuarie 2021, mai 

menţionează sursa citată. 

 

Anterioara reuniune a miniştrilor afacerilor europene ai UE a avut loc la 8 

decembrie 2020. Pe ordinea de zi s-au aflat, printre altele, subiecte precum: 

răspunsul UE la pandemia de COVID-19, schimbările climatice, răspunsul UE la 

ameninţarea teroristă, zona euro etc 

 

*** 

Miniştrii afacerilor europene ai Uniunii se reunesc în cadrul Consiliului Afaceri 

Generale (CAG) al UE. 

 

Consiliul Afaceri Generale este una dintre cele zece formaţiuni ale Consiliului UE, 

care pregăteşte reuniunile Consiliului European şi urmăreşte rezultatele acestora, 

dar, în acelaşi timp, este responsabil şi de o serie de domenii de politică trans-

sectorială. Politicile trans-sectoriale de care se ocupă CAG sunt extinderea UE şi 

negocierile de aderare, adoptarea cadrului financiar multianual (planul bugetar pe 7 

ani al UE), politica de coeziune, organizarea instituţională a UE. CAG se ocupă, de 

asemenea, de orice alt dosar pe care i-l încredinţează Consiliul European. Consiliul 

Afaceri Generale este alcătuit, în principal, din miniştrii afacerilor europene ai 

tuturor statelor membre ale UE. La reuniuni este reprezentată şi CE prin comisarul 

care răspunde de relaţiile interinstituţionale, în funcţie de subiectul dezbătut. 

 

Consiliul UE exercită, împreună cu PE, funcţiile legislativă şi bugetară, fiind 

compus din câte un reprezentant la nivel ministerial al fiecărui stat membru, 

potrivit art. 16 din Tratatul Uniunii Europene, publicat pe https://eur-

lex.europa.eu/.  

(Sursa: Agerpres) 

https://eur-lex.europa.eu/
https://eur-lex.europa.eu/
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 Maia Sandu s-a întâlnit cu Kovesi: Un prim pas pentru a iniția activități 

comune în ceea ce privește combaterea contrabandei și a spălării de bani 

Președintele Republicii Moldova, Maia Sandu, s-a întâlnit, duminică, la Bruxelles, 

cu procurorul-șef al Parchetului European, Laura Codruța Kövesi. ”Am discutat 

despre nevoia de a impulsiona reformele din sistemul justiției în Republica 

Moldova”, a spus Maia Sandu. 

”De asemenea, ne-am manifestat interesul reciproc de a stabili o relație de 

colaborare între Parchetul European și instituțiile de combatere a corupției din 

Republica Moldova. Este un prim pas pentru a iniția și a desfășura activități 

comune în ceea ce privește combaterea contrabandei și a spălării de bani”, a scris 

Maia Sandu pe pagina sa de Facebook. 

(Sursa: hotnews.ro) 

 

 Preşedintele Consiliului European, despre un "paşaport de vaccinare": Nu e 

momentul acum / Nu exclude ca pe viitor să poată călători în UE doar cei 

vaccinați împotriva COVID 

Preşedintele Consiliului European, Charles Michel, consideră că ar putea fi 

introdus la un moment dat un "paşaport de vaccinare" împotriva coronavirusului, 

dar spune că nu este cazul acum, transmite dpa. 

Într-un interviu acordat duminică programului olandez de televiziune Buitenhof, 

Michel a declarat că dezbaterea este "foarte pertinentă", dar că decizia va fi luată 

de liderii Uniunii Europene. 

Premierul Greciei, Kyriakos Mitsotakis, a cerut marţi crearea unui paşaport special 

care să ateste vaccinarea purtătorului. El a trimis o scrisoare în acest sens Comisiei 

Europene. 

Potrivit lui Michel, există un acord de principiu privind un astfel de document, dar 

încă nu este momentul  mai întâi "trebuie vaccinaţi mai mulţi oameni". El a 

explicat pentru Buitenhof că dacă va fi introdus prea devreme, paşaportul ar putea 

"produce o frustrare uriaşă în Europa" şi în alte părţi ale lumii. 

https://www.facebook.com/maia.sandu
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Preşedintele Consiliului European a apreciat însă, ca răspuns la o întrebare, că "nu 

exclude" ca pe viitor deplasările în interiorul UE să fie permise numai celor 

vaccinaţi. "Subiectul este sensibil în multe ţări europene", a recunoscut Michel.  

(Sursa: Agerpres) 

 

 Brexit goleşte rafturile mai rău ca la începutul pandemiei: apar probleme în 

lanţul de aprovizionare 

La aproape două săptămâni după ieşirea Marii Britanii din Uniunea Europeană 

şoferii de camioane sunt obligaţi să aştepte, zile întregi, în unele cazuri, 

documentele corecte pentru a expedia mărfurile din Marea Britanie, scrie 

Euronews.  

Schimbările care au intervenit în sistemul vamal riscă să lase goale rafturile 

supermarketurilor şi deja au fost surprinse imagini în care raioanele de „legume-

fructe” erau efectiv fără marfă. Şi florile olandeze lipsesc, glastrele au rămas goale, 

scrie Euronews.  

Existau temeri şi avertismente că aşa se va întâmpla încă înainte de producerea 

efectivă a Brexitului. Oricât s-ar fi încercat constituirea de stocuri, unele mărfuri 

sunt prea perisabile pentru a putea rezista mai mult.   

„Nu este bine”, a explicat şoferul de camion polonez Petar Loba din Marea 

Britanie, „această situaţie, pentru mine este prea multă birocraţie. Prea multă 

aşteptare, aşteptare, aşteptare. Tot timpul este aşteptare. Acest lucru nu este bun”.  

Cel puţin un agent principal de expediţie avertizează că unii transportatori ar putea 

pur şi simplu să refuze să livreze bunuri în Marea Britanie, mai degrabă decât să se 

ocupe de toate actele revizuite şi birocraţia implicate.  

În Irlanda de Nord, unde noua relaţie cu UE este mai complicată decât restul 

Regatului Unit, lipsa produselor britanice în supermarketuri este deja o realitate. 

„Nu putem obţine livrările pe care le cunoaşteţi”, s-a plâns el. "Companiile primesc 

comenzi şi apoi ne sună înapoi," nu putem livra asta până la o notificare nouă ". 

Irlanda de Nord face parte din Marea Britanie, dar are o frontieră terestră cu 

Republica Irlanda, care se află în UE.  

https://www.agerpres.ro/politica-externa/2021/01/17/presedintele-consiliului-european-considera-ca-nu-este-momentul-pentru-introducerea-pasapoartelor-de-vaccinare--644551
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Comercianţii de acolo spun că, în absenţa livrărilor din Marea Britanie, singura lor 

opţiune este să-şi facă stocuri  cu produse din UE.  

Republica Irlanda creşte serviciile directe de feribot către Europa pentru 

camioanele care au călătorit anterior prin Marea Britanie.  

Afaceri îngenuncheate  

Alex Paul, care conduce o afacere de familie de succes, listată la Departamentul 

Internaţional de Comerţ drept o „campioană a exporturilor”, dezminte afirmaţiile 

autorităţilor potrivit cărora „sunt mici probleme de început şi vrea ca informaţiile 

reale cu privire la efectele Brexit asupra ţării, economiei şi comercianţilor să fie 

ştiute.  

Potrivit The Guardian, Paul, dar şi alţi antreprenori britanici se confruntă cu 

probleme majore în activitatea lor.  

Exportatorii de peşte britanici, de exemplu, nici măcar nu mai pot să îşi vândă 

marfa pe pieţele europene din cauza întârzierilor de la graniţă şi se plâng că Boris 

Johnson i-a păcălit în legătură cu efectele Brexit.  

Micile firme care au prosperat când UK era parte a Uniunii, spun acum că 

exporturile pe continent nu mai au niciun viitor din cauza costurilor masive.  

Paul este directorul firmei Leon Paul, cu sediul la Hendon, în nordul Londrei. 

Firma are 50 de angajaţi şi face comerţ într-un domeniu de nişă, iar familia sa s-a 

ocupat de firmă încă din 1921. Compania se ocupă de dezvoltarea şi 

manufacturarea de echipament pentru scrimă.  

Această companie nu este un caz special, ea este doar exemplul emblematic dintre 

zeci de mii de cazuri de firme mici care s-au bucurat până acum de accesul 

nerestricţionat la piaţa europeană, iar acum sunt forţate să îşi reducă capacitatea 

doar la piaţa internă.  

Aproape o treime din cifra de afaceri de 7 milioane de lire a Leon Paul venea din 

exporturile către clienţi din ţările Uniunii Europene. Acum, partea europeană de 

export a afacerii arată aproape nesustenabilă.  
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„Am făcut tot ce s-a putut pentru a ne pregăti pentru Brexit. De acum, companii ca 

a noastră nu vor mai putea să vândă pe continent, mai ales dacă e vorba de comenzi 

mici”, a adăugat Alex Paul.  

Taxe peste taxe  

Noile taxe de export, despre care el spune că ajung la 160.000 de lire pe an, 

reprezintă în primul rând o „taxă de Brexit” – fiecare pachet este taxat cu 4,5 lire şi 

acoperă costul adiţional al actelor care trebuie depuse de curieri pentru a putea 

scoate marfa din ţară.  

Apoi, o altă taxă de 5 lire per pachet este necesară pentru plata taxelor de import 

din ţara de destinaţie, iar ultima taxă este cea de „debursare”, de minimum 14 lire 

per pachet + taxa pe valoarea adăugată din fiecare ţară. Aceste ultime tarife sunt 

pentru a acoperi costurile pe care autoritatea de taxare din ţara de destinaţie le 

suportă pentru a inspecta şi procesa pachetele.  

În ultimele două săptămâni, Paul s-a străduit să găsească o modalitate prin care să 

neutralizeze noile costuri suplimentare, însă nu există niciun fel simplu prin care să 

facă asta – „mai multe locuri de muncă vor fi pierdute aici, aceasta este realitatea, 

pentru că aceste costuri vor fi tăiate direct din profitul companiilor”.  

Autorităţile spun însă că prea multe nu pot fi făcute pentru a soluţiona aceste 

probleme, în contextul în care acordul comercial post-Brexit, negociat cu greu la 

sfârşitul anului trecut, este aproape imposibil de schimbat sau modificat. 
 

(Sursa: adrvarul.ro) 

 

 Un avion unic în Europa a intrat în posesia României 

România deține un avion unic în Europa ce permite localizarea sa exactă prin GPS, 

cu o marjă de eroare de doar 2 cm. Foto  captură video Digi24TV 

România are de acum un avion unic în Europa, de o importanță strategică pentru 

țara noastră. Avionul de ultimă generație are la bord aparatură esențială pentru 

coordonarea zborurilor pe teritoriul țării. Aeronava de supraveghere și calibrare 

pentru aeroporturi aduce și o noutate pentru țara noastră.  
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Calibrarea zborurilor poate fi făcută acum direct prin satelit, cu o precizie de 2 

centimetri, față de un metru, cât era până acum. 

Iulian Dumitrescu, șef departament Autoritatea Aeronautică Civilă (AACR)  „Aici 

avem rak-ul în care avem echipamentele de calibrare a sistemelor consolei și aici 

este consola cu care executăm înregistrările cu cele trei sisteme speciale, sisteme 

de poziționare de o precizie foarte mare care dau precizia în zbor cu mai puțin de 2 

centimetri”. 

Avionul de mici dimensiuni a devenit brusc vedeta aeronavelor din România. 

Specialiștii spun că tehnologia de care dispune pare că vine din viitor. 

Sorin Neicuțescu, director general adjunct al Autorității Aeronautice  „Acest avion 

este o adevărată bijuterie a tehnicii în domeniul aviației, este cel mai complex 

avion care există astăzi în aviația civilă din România. Este atât de complex, pentru 

că pe lângă toate mijloacele de navigație pe care le are la bord corespunzătoare 

tuturor avioanelor civile, în plus, mai are două sisteme la care sunt conectați 

senzorii care asigură verificarea tuturor parametrilor sistemelor de navigație de pe 

aeroporturi și cele care țin de traficul aerian”. 

Ariel Cojocea, comandant în AACR  „Eram într-un avion mic, nu aveam GPS. 

Asta era prin 2001-2002 și afară nu era vizibilitate. Noi ne-am dat seama, pentru că 

era ceață și la un moment dat am văzut teren, relief și ne-am dat seama că nu 

aveam cum să fim unde trebuie”. 

Cu ajutorul aeronavei, oficialii Autorității Aeronauticii Civile spun că pot verifica 

cu exactitate dacă sistemele de operare zbor ale aeroporturilor funcționează corect 

și precis. 

Armand Petrescu, director general AACR  „Unicitatea lui este prin prisma faptului 

că, începând de anul acesta, vor intra în folosință mijloacele de apropiere satelitare 

iar echipamentul de pe avion conține acel dispozitiv care supraveghează și pune în 

folosință mijloacele de radio navigație”. 

Responsabilii spun că în curând astfel de misiuni de supraveghere și calibrare vor 

fi făcute și pentru alte state europene și nu numai. 
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Cristian Popa, jurnalist Digi24  „La prima vedere, spațiul este unul foarte strâmt în 

aeronavă, nu e decât un metru lățime dar nu prin acest lucru se evidențiază acest 

avion, ci pur și simplu prin tehnologia pe care o are la bord. Ca să vă faceți o idee, 

toate aceste radare și sisteme extrem de complexe valorează cât jumătate din 

aeronavă, adică aproape 4 milioane de euro”. 

Avionul a costat 12 milioane de euro iar reprezentanții autorității spun că în patru 

ani investiția va fi recuperată. 

(Sursa: Digi 24) 

 

 Ministrul Aurescu reacţionă rapid la reţinerea lui Navalnîi: 'Este 

inacceptabilă. Pur nedemocratică' 

Ministrul român de Externe, Bogdan Aurescu, reacţionează după ce opozantul rus 

Alexei Navalnîi a fost arestat duminică seara, la punctul de control al paşapoartelor 

de pe aeroportul Şeremetievo din Moscova. 

"Reținerea liderului opoziției ruse @navalny la întoarcerea în Rusia după ce și-a 

revenit în urma otrăvirii cu Novichok este inacceptabilă. Represiunea împotriva 

opoziției, doar pentru că este opoziție, este pur nedemocratică", scrie Aurescu pe 

Twitter. 

Autoritatea penitenciară din Rusia (FSIN) a confirmat că agenţii l-au reţinut pe 

Navalnîi, cel mai cunoscut critic al preşedintelui Vladimir Putin, transmite agenţia 

Interfax, preluată de Reuters. 

 

Navalnîi a revenit de la Berlin, unde fusese internat din august pentru a fi tratat 

după otrăvirea cu agent neurotoxic Noviciok, deşi ştia că ar putea fi arestat. 

 

Cursa aeriană a companiei Pobeda, cu care a sosit dizidentul, trebuia să aterizeze 

pe aeroportul Vnukovo, unde Navalnîi era aşteptat de un grup de susţinători care îi 

scandau numele.  
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Poliţia a dispersat protestatarii şi i-a arestat pe câţiva dintre ei. 

 

Avionul în care se afla Navalnîi a fost redirecţionat în ultimul moment spre 

Şeremetievo. 

(Sursa: stiripesurse.ro) 

 

 UE reacționează după arestarea lui Navalnîi: Este ”inacceptabil” / Apel la 

eliberarea ”imediată” 

Arestarea opozantului Alexei Navalnîi la sosirea sa în Moscova este 

”inacceptabilă”, a spus duminică seară președintele Consiliului European, Charles 

Michel, făcând apel la Rusia să îl ”elibereze imediat”. 

”Reținerea lui Alexei Navalnîi la sosirea în Moscova este inacceptabilă. Cer 

autorităților ruse să îl elibereze imediat”, a scris Michel pe Twitter. 

The detainment of Alexey #Navalny upon arrival in Moscow is unacceptable. 

 

I call on Russian authorities to immediately release him. 

— Charles Michel (@eucopresident) January 17, 2021 

Șeful diplomației UE, Josep Borell, a făcut și el apel la autoritățile ruse pentru a 

”respecta drepturile” lui Navalnîi și cere ”eliberarea imediată” într-un mesaj pe 

twitter. 

”Politizarea sistemului judiciar este inacceptabilă”, adaugă acesta. 

Principalul opozant al lui Putin a fost arestat duminică seară de serviciile 

penitenciarelor la sosirea acestuia la Moscova din Germania, unde a stat după ce a 

fost otrăvit în vară. 

 

Lituania, membră a Uniunii Europene, a spus duminică că va cere Uniunii 

Europene să impună rapid noi sancțiuni Rusiei ca reacție la arestarea criticului 

Kremlinului, Alexei Navalnîi. 

(Sursa: hotnews.ro) 

https://twitter.com/hashtag/Navalny?src=hash&ref_src=twsrc%5Etfw
https://twitter.com/eucopresident/status/1350880839291301888?ref_src=twsrc%5Etfw
https://www.hotnews.ro/stiri-international-24545810-video-navalnii-intoarce-rusia-cum-asteapta-autoritatile-ironiile-opozantului.htm
https://www.hotnews.ro/stiri-international-24545810-video-navalnii-intoarce-rusia-cum-asteapta-autoritatile-ironiile-opozantului.htm
https://www.hotnews.ro/stiri-international-24545810-video-navalnii-intoarce-rusia-cum-asteapta-autoritatile-ironiile-opozantului.htm
https://www.hotnews.ro/stiri-international-24546165-lituania-cere-sanctiuni-impotriva-rusiei-dupa-arestarea-lui-navalnii.htm
https://www.hotnews.ro/stiri-international-24546165-lituania-cere-sanctiuni-impotriva-rusiei-dupa-arestarea-lui-navalnii.htm
https://www.hotnews.ro/stiri-international-24546165-lituania-cere-sanctiuni-impotriva-rusiei-dupa-arestarea-lui-navalnii.htm

